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خودتون مى دونيد و مملكتتون!
از ديــروز فيلمى از برخــورد يك پيرمرد 
طبســى با محمــود حجتى وزيــر جهاد 
كشــاورزى در فضــاى مجازى دســت به 
دست مى شــود كه حســابى حاشيه ساز 
شده اســت. پيرمرد طبسى در اعتراض به 
گرانى هاى اخير خطاب به وزير كشــاورزى 
مى گويد:«يكدونه گوجه فرنگى تو مملكتتون 
شده هفتصد تومن» و در ادامه اين شعر را 
مى خواند: «روزگار از هر روز بدتر مى بينم/ 
اين جهان را پــر از خوف و خطر مى بينم/ 
دختران را همــه در جنگ و جدل با مادر/ 
پســران را همه بد خواه پدر مى بينم/ هيچ 
رحمى نه برادر به برادر دارد/ هيچ شــفقت 
نه پدر را به پسر مى بينم»! پيرمرد در پايان 
دستى بر شــانه حجتى مى زند و مى گويد: 

«خودتــان مى دانيد و مملكتتان». رضا رفيع - طنزپرداز- با انتشــار اين فيلم 
در اينســتاگرامش نوشته است: « دست و پيشانى اين پيرمرد كشاورز طبسى 
را بايد بوســيد كه هيچى از جناب وزير نخواست. صرفاً شرح برخى گرانى ها و 
نگرانى هاى موجود را به زبان صاف و ساده خود باز گفت و در ادامه حرفى گفت 
كه بايد پشــت هر مسئولى بلرزد؛ اگر روى ويبره نگذاشته باشند. هشدار داد و 

انذار كه: ديگه خودتون مى دونيد و مملكتتون...».

چرا بازسازى نمى كنيد؟
همزمان با ســالگرد زلزله كرمانشاه كاربران 
فضاى مجازى خواستار كمك رسانى و توجه 
بيشتر به هموطنانى شدند كه با گذشت يك 
ســال از اين حادثه و رســيدن فصل سرما 
هنوز در كانكس و چادرها زندگى مى كنند.
همچنين كاربــران از كمك هــاى نرگس 
كلباسى كه از زمان وقوع زلزله تاكنون درحال 

خدمت رسانى به مردم زلزله زده در كرمانشاه است، تشكر كردند. پست هاى منتشر 
شده توسط برخى از كاربران را مى خوانيد:« جا داره ياد كنيم از خانم كلباسى كه با 
شفافيت دقيق مالى يه تنه به اندازه كل وزيران دولت به زلزله زده ها خدمت كرده...
آقاى مسئول! ورزشگاه آزادى رو در عرض چند روز بازسازى كرديد مثل روز اولش! 

سرپل ذهاب در مدت يك سال نمى تونست بازسازى شه»؟

گنبد پوشالى
در پى درگيرى ها و حملات يكشــنبه شب 
اســرائيل در جنــوب نوار غــزه، مقام هاى 
صهيونيســت با اذعان به ناكارآمدى گنبد 
آهنيــن اعلام كردند كه اين ســامانه تنها 
موفق بــه رهگيرى 60 فرونــد از مجموع 
200 راكت شــده اســت و فقط 30 درصد 
از گنبد آهنين توانســت جلوى راكت هاى 

فلســطينى را بگيرد! كاربران فضاى مجازى هم با هشتگ #گنبد_پوشالى به 
اعتراف صهيونيست ها واكنش نشان دادند. پست هايى را كه كاربران در اينباره 
منتشر كرده اند، مى خوانيد: «منظورتون از گنبد آهنين همين آبكشى بود كه 
140 تا موشك ازش رد شد؟... با اين وضعيت گنبد آهنين ديگه ما لازم نيست 
از ســجيل و عماد براى نابودى اسرائيل استفاده كنيم. چند تا راكت و خمپاره 

كار رو تموم مى كنه».
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ورزش

13

ورزش
محمد انصارى پيشنهاد مالى خوبى داشت

مصدوميت ده ميلياردى! 

آيا استقلال به بازيكن جديد نياز دارد؟

ستاره سوزى در اردوگاه آبى 

16

ايستگاه
روزنوشته هاى على محمد مؤدب

ايفل هاى ناشناخته ما! 

15
سيما و سينما

گفت وگو با تهيه كننده برنامه هاى «چهل سالگى انقلاب»

از «چهل و هشت» تا 
«چهل سيزده» در شبكه چهار

گفت و گوى قدس با پروفسور «يحيى بونو» اسلام شناس فرانسوى

ملاصدرا براى بسيارى از مسائل امروز پاسخ دارد

مرورى بر ماجراى قحطى سال1296 ايران  در پاسخ به دروغ پراكنى BBC مجازآباد

هولوكاست ايرانى

با توجه به نتايج استقلال در فصل جارى و عملكرد ضعيف بازيكنانى چون 
الحاجى گرو و ماركوس نيوماير، شــايعه اى پخش شده مبنى بر اينكه كادر 

فنى استقلال خواهان جذب دو بازيكن در نقل وانتقالات زمستانى است. 
بررسى ليست استقلال در فصل جارى نشان مى دهد كه اگر چه بازيكنان 

زيادى جذب شده اند، اما نتوانسته اند كارايى لازم را داشته باشند. 
اســتقلال علاوه بر داشــتن بازيكنان زياد، چند بازيكن مصدوم به نام هاى 
محســن كريمى، داريوش شــجاعيان و مرتضى آقاخان دارد كه هر سه از 

نيم فصــل مى توانند براى اســتقلال بازى 
كننــد. كريمى و آقاخــان در خط 

حملــه و شــجاعيان در بال چپ 
مســئولان  مى روند.  ميــدان  به 

اعضاى  به خصوص  اســتقلال 
بايد  باشگاه  اين  فنى  كميته 
جلسه اى  شــفر  وينفرد  با 
هر  تا  كنند  برگــزار  ويژه  
بازيكنى جذب اين باشگاه 
نشــده و اتفاقات گذشــته 

تكرار  اشتباه،  خريدهاى  براى 
نشــود. نگاهى به ليست استقلال 
در نيم فصــل دوم مى اندازيــم و 
بررســى مى كنيم كه آيا اين تيم 
كمبود بازيكــن دارد (اين مطلب 

بر فرض كنار رفتــن گرو و نيوماير 
بررسى شده است).

استقلال دو دروازه بان آماده به نام هاى 
ســيدمهدى  و  حسينى  سيدحســين 
رحمتــى را در اختيار دارد. شــفر بايد 

انگيزه هاى حسينى را بازگرداند...

ميلاد عرفان پور و حسين دهلوى از آثار برگزيده خود در جايزه ادبى قيصر امين پور مى گويند
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 حامد كمالى   وقتى گاوريلو پرنسليب داشت 
فرانتس فرديناند، وليعهد اتريش-مجارستان، را 
در سارايوو ترور مى كرد، احتمالاً در جريان نبود 
كه با اين كارش در حال روشــن كردن شعله 
آتش يكى از بزرگ ترين جنگ هاى دنياســت. 
جنگى پنج ســاله كه فقط تلفــات نظامى اش 
حــدود 10ميليون نفر اســت؛ البته آتش اين 
جنگ خانمان ســوز دامن ايــران را كه همان 
ابتدا اعلام بى طرفــى كرد هم گرفت و قحطى 
بزرگ ســال 1296 و شيوع بيمارى هايى مثل 
طاعون و تلف شــدن بيش از نيمى از جمعيت 
ايران از ثمراتش براى كشــور ماست. حادثه اى 
كه در لابه لاى صفحات تاريخ گم  شــده است 
و روايت درســت و حســابى اى ندارد. حالا در 
آستانه ســالگرد جنگ جهانى اول، رسانه هاى 
انگليســى در حال تبرئه كردن كشور خودشان 
از فاجعه اى كه در ايران درست كردند هستند و 
مى گويند: متهم رديف اول اين واقعه آنفلوانزاى 

اسپانيايى است نه سربازان انگليسى!

 بى طرفى بى فايده
زمانى كه جنگ جهانــى اول اتفاق افتاد ايران 
وضعيت به ســامانى نداشت. احمدشاه نوجوان 
تازه به تخت پادشــاهى نشســته بود و چيزى 
از امور مملكــت دارى نمى دانســت. برخى از 
استان ها و شهرهاى كشور براى خودشان علم 
اســتقلال برداشــته بودند و از دولت مركزى 
اطاعــت نمى كردنــد. هنوز هشــت روز از به 
تخت نشستن احمدشاه نگذشته بود كه جنگ 
جهانى شروع شد. مســتوفى الممالك نخست 
وزير ايران رسماً و به سرعت موضع بى طرفانه 
ايران را به دولت هاى متخاصم اعلام نمود. ولى 
فايده اى نداشت. روس ها طبق معمول از شمال 

وارد ايران شدند. 
انگليس و نيروهاى هندى تحت امرشــان وارد 
خوزستان شــدند و عثمانى هم غرب كشور را 
مــورد حمله قرار داد تا مبادا برخى دولتمردان 
ايرانــى زمينــه را بــراى ورود آلمانى ها مهيا 
البته روس ها سال1917ميلادى كه در  كنند؛ 
كشورشان انقلاب شــد، نيروهايشان را خارج 
كردند. انگليســى ها هم كه اوضاع را مســاعد 
ديدند، آرام آرام كل كشــور را اشغال كردند و 

فاجعه آغاز شد.

 شخم زنى ايران
خيلى طول نكشيد كه انگليسى ها بازار ايران را 
شخم زدند و هرچه غلات در كشور بود خريدند 
براى مصرف نيروهايشان در ايران و عراق. آثار 
كمبود و گران شــدن غلات كم كــم نمايان و 

قيمت  كالاهاى اساسى چند برابرشد. 

نياز كشــور بايد از همســايه هاى دور و اطراف 
تأمين مى شــد، اما انگليسى ها كه داشتند اين 
وضعيت را به چشــم مى ديدند، به تجار ايرانى 
اجــازه ورود و حتى خريد غــلات نمى دادند. 
بهانه شان اين بود كه كشتى ها بايد در خدمت 
جنــگ قرار داشــته باشــد. بــه فاصله كمى 
موجودى غلات كشــور تمام شــد و در سال 
1296 خورشــيدى يا همــان 1917 ميلادى 
اين كمبود به يك قحطى بســيار عظيم تبديل 
شد و سه سال ادامه داشت. فاجعه اى كه همه 
مورخــان بدون اســتثنا آن را هم رديف حمله 

مغولان به ايران قرار مى دهند. 

 گندم خودم است!
اما رفتار شاه ايران در مواجهه با قحطى و مرگ 
به قول خودشان رعيت از همه عجيب تر است. 
نقل اســت مرحوم كيخسرو شــاهرخ به احمد 
شاه مى گويد كه غله را به مردم بدهد اما شاه 
نمى پذيرد و كيخســرو بــه او مى گويد كه تو 
همان هستى كه هنگام شاهى قسم خوردى در 
حفظ مال و جان مردم كوشــا باشى و شاه مى 
گويد غله خودم اســت و نمى دهم و همين مى 
شود كه غله شاه را چهل تومان مى خرند و به 

مردم مى فروشند. 
دكتر علــم الدوله ثقفى مى گويــد: «از جايى 
رد مى شــدى مى ديدى آدمى ايستاده و بعد 
هنگامى كه باز مى گشتى مى ديدى همان آدم 

در همان جا مرده.»  

 فاجعه بزرگ
امــا اصلى ترين و مهم تريــن تأثير اين قحطى 
بزرگ، ازبين رفتن يك سوم جمعيت ايران بود. 
موضوعى كه خيلى ها آن را افســانه مى دانند، 
اما عين واقعيت است. براساس آمار سفارتخانه  
آمريــكا جمعيت ايران در ســال1900 حدود 
12ميليون نفر بوده است و 10 سال بعد به 15 

ميليون نفر رسيده است. 
براساس نرخ رشد جمعيت، ايران در سال1920 
بايد 20-18 ميليون نفرى باشــد؛ در حالى كه 
بر اســاس گزارش هاى منتشــر شده ما در آن 
ســال فقط 10ميليون نفر جمعيت داشته ايم؛ 
يعنــى اين كه براثر قحطى چيــزى نزديك به 
نيمى از مردم ايران تلف شــده اند. درســت به 
اندازه كشته شده هاى جنگ جهانى اول. اوضاع 
در تهران از اين بدتر بوده. در انتخابات مجلس 
شوراى ملى ســال 1917، 500 هزار نفر راى 
مى دهند، اما سه ســال بعد جمعيت اين شهر 
200 هزار نفر بيشــتر نيست؛ يعنى 60 درصد 
مردم پايتخت ايران در قحطى بزرگ جانشــان 

را از دست داده اند. 

از قحطى  سال1296 كم سند و روايت به جا نمانده است؛ روايت هايى كه 
تصوير دقيقى از وضعيت اسفبار و دردناك آن روزهاى ايران و مردمش كه 

اصلاً كارى به جنگ جهانى نداشتند نشان مى دهد.
جفرى كفرى كاردار سفارت آمريكا: تامين آذوقه در تهران به علت 
كمبود همه اقلام مواد غذايى، بخصوص گندم، جو، برنج، يونجه و كاه اكنون 
دارد به بحران مهمى تبديل مى شــود، قيمت ها به صورت خارق العاده اى 
افزايش يافته و مردم تنگدست شديداً تحت فشار هستند. مردم ساعت ها 
در صف نانوايى مى ايستند تا نانى با كيفيت بد را به بهاى گزاف خريدارى 
نمايند. نانوايان از جو و غلات ديگر به جاى گندم در تهيه نان اســتفاده 
مى كنند. مسئله تأمين نان در تهران بسيار جدى شده است، زيرا ميزان 
گندم موجود در پايتخت براى تأمين مايحتاج مردم بســيار ناكافى است. 
ديروز، شورش هايى در شهر صورت گرفت كه شركت كنندگان اصلى آن 

زنان بودند.
جعفرشهرى، نويسنده و شاهد عينى قحطى: در همين قحطي نيز بود 
كه نيمي از جمعيت پايتخت از گرسنگي تلف شده، اجساد گرسنگان در 
گوشه و كنار كوچه و بازار هيزم  وار روي هم انباشته شده، كفن و دفن آن ها 
ميســر نمي گرديد و قيمت گندم از خرواري چهار تومان به 400 تومان و 
جو از من دو تومان به 200 تومان رسيده، هنوز دارندگان و محتكران آن ها 

حاضر به فروش نمي شدند.
ميرزا خليل خان ثقفى، پزشــك دربار: در گذر تقي خان يك دكان 
شيربرنج فروشي بود. من از وسط كوچه رو به بالا حركت مي كردم و نزديك 
بود به دكان برسم كه ناگهان در طرف مقابلم چشمم به دختري افتاد كه در 
كنار ديواري ايستاده و چشم به من دوخته بود. لباس ها و چادرش پاره پاره 
بود و چشمان و ابروانش سياه. همين كه نگاهش به شيربرنج افتاد لرزشي 
بســيار شديد در تمام اندامش پديدار گشــت و دست هاي خود را به حال 
التماس به جانب من و دكان شيربرنج فروشي دراز كرد و خواست اشاره  كنان 

چيزي بگويد اما قوت و طاقتش تمام شد،به روي زمين افتاد و ضعف كرد.
من فوراً به صاحب دكان دســتور دادم كه يك بشــقاب شيربرنج آورده و 

چند قاشقي به آن دختر خورانديم. پس از اينكه اندكي حالش به جا آمد و 
توانست حرف بزند. گفت: ديگر نمي خورم، باقي اين شيربرنج را بدهيد ببرم 

براي مادرم تا او بخورد و مثل پدرم از گرسنگي نميرد.
داناهو، نماينده سياسى انگلستان در ايران: اجساد چروكيده زنان و 
مردان، پشته شده و در معابر عمومى افتاده اند. در ميان انگشتان چروكيده 
آنان همچنان مشتى علف كه از كنار جاده كنده اند و يا ريشه هايى كه از 
مزارع در آورده اند به چشم مى خورد؛ با اين علف ها مى خواستند رنج ناشى 
از قحطى و مرگ را تاب بياورند. در جايى ديگر، پابرهنه اى با چشمان گود 
افتاده كه ديگر شباهت چندانى به انسان نداشت، چهار دست و پا روى جاده 
جلوى خودرويى كه نزديك مى شد مى خزيد و در حالى كه ناى حرف زدن 

نداشت با اشاراتى براى لقمه نانى التماس مى كرد.
روزنامه ايران، جمعه 30 شهريور 1296: نبود غله دارد در سراسر ايران 
قحطى به وجود مى آورد. تأثير كمبود غله بويژه در كاشان مشهود است و 
هيچ ترفندى نمى تواند اوضاع را بهتر كند، زيرا حمل غله از قم يا سلطان آباد 
به كاشان ممنوع است و مازاد غله اين مناطق به شهرهاى شمالى ارسال 

مى شود.
روزنامه رعد، شنبه 29 دى 1296: اوضاع شهر قم از نظر مواد غذايى 
اسفبار است. طى هفته گذشته، بيش از 50 نفر بر اثر گرسنگى و سرما جان 
باخته اند و تعدادى از آن ها هنوز دفن نشده اند. برخى از مردم براى غذايشان 

تنها خون گوسفند در دسترس دارند.
فرانسيس وايت، دبير وقت سفارت آمريكا: در سرتاسر جاده ها كودكان 
لخت ديده مى شوند كه فقط پوست و استخوان اند. قطر ساق هايشان بيش 
از سه اينچ نيست و صورتشان مانند پيرمردان و پيرزنان 80 ساله تكيده 
و چروكيده اســت. همه جا كمبود ديده مى شود و مردم ناگزيرند علف و 
يونجه بخورند و حتى دانه ها را از سرگين سطح جاده جمع مى كنند تا نان 
درست كنند. در همدان چندين مورد ديده شد كه گوشت انسان مى خورند 
و ديدن صحنه درگيرى كودكان و سگ ها بر سر جسد و يا به دست آوردن 

زباله هايى كه به خيابان ها ريخته مى شود عجيب نيست. 

 انباشته شدن اجساد گرسنگان روي هم
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مردم

روايت سفر

برشى از يك سفرنامه كوتاه به افغانستان
مزار خواجه غلطان

اسم افغانستان را كه مى آورند، اولين تصويرى كه به ذهنمان مى آيد جنگ 
اســت و آوارگى مردم بى گناه. براى همين است كه حتى نمى توانيم تصور 
كنيم اين كشور مى تواند يك مقصد توريستى جذاب باشد. با اين وجود، پر 
اســت از بناهاى تاريخى و طبيعت بى نظيرى كه بعضى هايش در دنيا لنگه 
ندارد. شايد اگر افغانستان در طول اين سال ها درگير جنگ و كشت و كشتار 
و خونريزى نبود، امروز وضعيت گردشــگرى اش به مراتب از ما بهتر بود. در 
اين نوشتار تجربه سفر يكى از كسانى را كه به افغانستان سفر كرده آورده ايم؛ 
تصويرى غير از آن چه كه تا امروز از اين همسايه شرقى مان ارائه شده است.

 درخت دندان!
حميد ذكاوت يكى از ايرانيانى است كه در سال 90 به افغانستان سفر كرده. 
او در بخشى از خاطراتش مى نويسد: حاج ناصر از فرماندهان مجاهدين بوده 
و تمامي شــهر احترام زيادي برايش قايل بودند. خانواده حاج ناصر را همه 
مي شناسند هم به لحاظ اينكه انسان خوبي است و هم پنج پسرش همگي 
در جهــاد بودند و به فرماندهي رســيده بودند. از قتل عام هاي متعددي كه 
قواي شــوروي كرده بودند گفت و از گورهاي دســته جمعي كه پر از زن و 
بچه و مردم هرات اســت. سر راه رفتيم مزار شــهداي گمنام را ديديم. در 
هر گور بيش از 4000يا 5000 نفر را ريخته بودند. از مزار شــهداي گمنام 
كه در بالاي تپه اي مشرف به شهر هرات است سرازير شديم به سمت مزار 

خواجه عبداالله انصاري. در مزار خواجه از دم در ورودي فقرا نشســته اند و 
كمك مي طلبند. بچه ها بيشتر از بزرگسالان. داخل صحن شديم و فضايي 
سرشــار از معنويت. در مجاورت مزار خواجه ســاختماني قرار دارد كه 
متعلق به صوفي هاست. اطاق هاي متعدد چله نشيني. از در اصلي مزار 
كه وارد شديم سمت چپمان دري باز بود به طبقه بالا كه موي حضرت 
رسول را در محفظه اي نگه داشته بودند. ما را به آنجا راه ندادند كه روز 
زن ها بود. گشــتي در اطراف مزار زديم و از درختي پر از ميخ عكاسي 

كردم. اين درخت دكتر دندان است. چه براي خود و چه براي ديگري. مردم 
ميخي در درخت مي كوبند تا درد دندانشان از بين برود. خواجه را به سمت 
استادش ترك كرديم. مزار استاد خواجه عبداالله انصاري كه به خواجه غلطان 
مشهور است. در همسايگي خواجه عبداالله قرار دارد. مكاني كوچك اما عجيب 
شــگفت انگيز. وقتي او وارد هرات شده از بالاي تپه نگاه مي كند و مي بيند 
كه هرات شهري اســت روحاني و تصميم مي گيرد پا بر اين خاك نگذارد. 
مي خوابد و به پهلو مي غلطد و غلطان مي رسد به همين مكاني كه الان مقبره  
شــده است. در همين جا به خاكش مي سپارند و مثل يك امامزاده بزرگش 

مي دارند. مردم معتقدند هر كس مي تواند كرامت او را ببيند.

روايت هايى از اينستاگرام ابوالفضل جليلى، مستندسازى كه بيشتر در خارج از مرزها شهرت دارد

يار من اين همه دارد نمك و شيرين است...
 شيك كرديم و راهى زيارت شديم

بابام از راه كه رسيد، گفت: «پاشو بريم مشهد».گفتم 
جدى؟ گفت: آره، با مهدى پسرعمه.

- بابا بليت چى؟
- گرفته.
- خونه؟
- گرفته.

فكر كنم دوازده، سيزده سالم بود. مهدى دانشجوى 
مهندســى مكانيك علم و صنعــت نارمك بود و 
همزمان توى اداره خاك شناسى هم كار مى كرد. يه 
خونه از طــرف اداره بهش داده بودند عين يه قصر 
متروك وســط يه باغ رمزآلود و پردرخت براى 10 
روز تموم. تو قطار درجه دو كه مى رفتيم آخر كيف 
بود، يه كوپه دربســت برا سه نفر. صداى تلق تلق 
قطار و لغزيدن قطرات بارون روى شيشه بخار گرفته 
كوپه و هزار آرزو. وقتى رسيديم احساس كردم رفتم 

تو يه قصر كارتونى.
عصر شــيك كرديــم و راهى زيارت شــديم. بابام 
يه جمله گفت: «هر كى اولين بــار بره زيارت امام 
رضا(ع)، هر چى بخــواد امام(ع) بهش ميده».من از 

اول سفر فكرشو كرده بودم كه چى بخوام.
سر راه جلوى يه مغازه اجناس لوكس چند دقيقه اى 
واستاديم به تماشا. عاشــق پيپ بودم. گفتم: «بابا 

ينــو  براى من مى خرى؟» يه نگاه اساسى ا
بهم انداخت كــه از صد تا نهَ 
محكم تر بــود. بغل پيپ يه 
تابلوى خــط چوبى كوچولو 
بود كــه يه شــعر عجيب و 
غريبم روش نوشته بود. سعى 
كردم تا رســيدن به حرم، شعر 
رو از حفظ كنم كه بعدا برم 

براى خودم بنويسم. 
وارد حرم كه شــديم، با 
عظمت و نــور و عطر و 
همهمه آرام و گنگ زوار 
به  جهانــى  از 
ديگر....  جهانى 
تمــام  روز   10
روياى  يك  عين 
گذشت.  شــيرين 
خودمو  برگشت  قبل 
كيلو  وزن كردم. سه 
بودم،  شــده  اضافه 
قدم هم 10 ســانت 
اضافه تر. توى قطار به 
بابام گفتم «آدم وقتى 
خوش بگذرونه قد شم بلندتر 

مى شــه». بابام يه نگاه عاقل اندر سفيه بهم انداخت 
و پرسيد: «از امام رضا(ع) چى خواستى؟» تازه يادم 
افتاد كه من اصلاً يادم رفته به امام رضا(ع) حاجتمو 
بگم. با ترس گفتم «من اصلاً يادم رفت كه حاجتمو 
به امام رضا(ع) بگم». گفت: «پس تو اين 10 روز كه 
اونجور مى چسبيدى به ضريح چيكار مى كردى؟» با 
ترس گفتم «به خدا دست خودم نبود. همش همون 
شعره رو مى خوندم. همون شعرى كه پشت ويترين 
اون مغــازه نزديك خونمون بــود.» گفت: «چى بود 
شــعره؟» گفتم «گر نمك باعث شورى است خدايا 
زچه رو/ يار من اين همه دارد نمك و شيرين است».

بابــام محو من شــده بود. انگار يــه احمق جلوش 
واستاده!

  وقتى جايگاهم را يافتم
زمانى كه فيلم حافظ را مى ساختيم، مدتى در هتلى 
اقامت داشتيم كه مديرش به ما خيلى لطف داشت. 
از بدو ورود ما هم به كاركنانش ســفارش كرده بود 
كه در هر ساعت شــبانه روز كه گروه فيلمبردارى 
نياز به چيزى داشت، در اختيارمون بذارن. بچه هاى 
گروه هم رحم نمى كردند و گاهى تا ساعت ها بعد از 
نيمه شب مى رفتند سر يخچال بزرگى كه كنار درِ 
آشــپزخانه قرار داشت. من هم طبق عادت، شب ها 

مى رفتم انتهاى محوطه بزرگ هتل و در تاريكى زير 
درختان به سر وكله خودم مى زدم كه «خدايا كمك 

كن فردا صحنه هاى خوبى رو فيلمبردارى كنم».
يك شــب، حدود ساعت سه بامداد خسته از فكر و 
خيال و حس تشنگى، از محوطه هتل وارد ساختمان 
شدم و براى اولين بار رفتم سراغ يخچال بزرگ كنار 
آشــپزخانه و خيلى آرام يك بطــرى كوچك آب 
برداشــتم. همين كه خواستم در يخچال رو ببندم، 
مردى كه در آشپزخانه مشــغول كار بود با صداى 

بلندى گفت: «كيه؟» گفتم «منم، جليلى».
- جليلى كيه؟

- كارگردان.
- چيكار دارى مى كنى؟
- يه بطرى آب برداشتم.
- خيلى بى خود كردى.

براش توضيح دادم كه من فلانى هســتم و ما اجازه 
داريم كه هرســاعتى خواســتيم از يخچال چيزى 
برداريم. حالا عصبانى جلوى در آشپزخونه ظاهر شد 

و گفت: «بطرى آب رو بزار سرجاش و برو بيرون...»
گذاشــتم و رفتم و تا ساعت پنج صبح زير درختان 
تاريك به خودم مى گفتم «حواستو خوب جمع كن 
رفيق! جايگاه واقعى تو اينه، به روزت غره مشــو كه 
همه تعظيم و تكريمت مى كنن. اگر تك و تنها بودى 

و تونستى رفع تشنگى كنى، شرطه».
شب روز بعد مسئول آشــپزخانه با همان مرد آمد 
و كلى عذرخواهى كرد كه «ببخشيد جناب جليلى، 
ايشون شما رو نمى شناخته...» اما من جايگاه واقعى 

خودمو يافته بودم.

  آرامشى كه با من است
من هيچ وقت از هيچ كس ناراحت نمى شم، حتى از 
كســى كه بهم توهين كنه. در لحظه چرا، ولى بعد 
ميگم حتماً دليلى داره كه طرف از دســتم ناراحت 
شــده. يه بار تو اتوبان كردستان يه راننده مغرورى 
چنان با ماشينش پيچيد جلوى ماشين من كه يه 
لحظه رفتم كه قاطى كنم. بعدش هم چندتا فحش 
اساســى بهم داد! اما يه پسر بچه شش هفت ساله 
كه احتمالاً فرزندش بود و كنارش نشسته بود چنان 
رنگ پريده و وحشــت زده نگام كرد كه با زحمت 
شــروع كردم به لبخند زدن. نمى خواستم تو ذهن 
بچه خاطره بدى بمونه. پدره باز فحش داد و گفت: 
«فلان فلان شده ميخنده!» پيش خودم گفتم «100 
تا فحش ديگه هم بدى، به خاطر اينكه نمى خوام تو 
ذهن بچه تصوير بدى از يك برخورد بمونه، هيچى 
نميگم» و همچنان خنديدم تا دور شد. آرامش اون 

بچه هميشه باهامه.

   معذوريت هاى من
دومين بارى كه عاشــق شــدم، دل رو زدم به دريا 
و رفتم چلوكبابى ياس. خودتون مى دونيد اين جور 
وقت هــا آدم يه لقمه هم نميتونــه بخوره، اما براى 
اينكه كم نيارم عين احمق هايى كه مى خوان اداى 
آدم حسابى هارو دربيارن، هرچى گارسن گفت، اشاره 

كردم بله.
وقــت رفتن نگاهم كه به ميز افتاد آرزو كردم كاش 
تنهــا بودم و هــر دو پرس را تا دونــه آخر برنج ها 
مى خوردم، بخصوص ســيخ كبابــى كه حتى يك 
هشتم هم خورده نشده بود، ولى نمى شد و بايد يه 

سرى آداب و رسوم رو رعايت مى كردم. 
طرفم پولدار بود. دو برابر پول غذا رو انعام گذاشــت 
و مى خواست پول ميز رو هم حساب كنه، اما واسه 
من شــرم آور بود. صورتحساب رو برداشتم و با كلى 
ژست رفتم سر ميز حســاب و برگه رو دادم دست 
آقاى شــيكى كه پشت ميز نشسته بود. تعارفى زد 
و من با غرور جــواب دادم «ممنونم آقا، چقدر بايد 

تقديم كنم؟»
مبلغ رو كه شنيدم چشام سياهى رفت. آخه من فكر 
همه چى رو كرده بودم، الا رفتن به رستوران. توى 
كيف قراضه من دقيقا نصف اون مبلغ بود و من در 
يك لحظه كه گارسن داشت از شريك من به خاطر 
اون انعام كلونى كه براش گذاشته بود تشكر مى كرد، 
با تمام معصوميت از مردِ پشت ميز عذرخواهى كردم 
كه «ببخشيد من، م ن، فكر ف ك ر...» كه از جا بلند 
شد و چنان احترامى به من گذاشت كه توى عمرم 
نديده بودم. من هم كه از خجالت آب شــده بودم، 
مثل برق گفتم «فردا ميارم براتون.» و از رســتوران 

خارج شديم.
فرداى اون روز يك ساعت به ظهر مونده توى عشق 
شكست خوردم و همه چيز ويران شد. ظهر كه شد 
ديگه توى اون وضعيت روحى كى حال داشــت بره 
رســتوران؟ باخودم گفتم فردا و چــون فردا و فردا 
و فرداهاى ديگر هم حــال و روزم به همون منوال 
بود نرفتم و نرفتم و نرفتم تا زمانى كه مادرم قضيه 
حق الناس رو برام گفت و مسئوليتِ ندادن پول مردم. 
تصميم گرفتم برم و ماجرا رو تموم كنم. باور كنيد 
چنــد بار تا جلوى در رســتوران رفتم، اما خجالت 
كشيدم برم تو و بگم «ببخشيد من از دو سال پيش، 
ســه سال پيش، چند ســال پيش يه پرس غذا به 
شما بدهكارم». خيلى سخته؛ يعنى براى من خيلى 
سخته و در عين حال بدجورى خودم رو مديون اين 
رستوران ميدونم. اما نمى دونم براى شما هم پيش 
اومــده يا نه. آدم گاهى تو يــه معذوريت هايى قرار 
مى گيره كه نه راه پس داره نه راه پيش. من هميشه 

عمر تو چنين معذوريت هايى بودم، شما چطور؟
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 مردم  ابوالفضل جليلى آدم جالبى اســت؛ كارگردان 60ساله اى 
كه تيپ و قيافه اش نهايتاً به 40ســاله ها مى خورد، اما به قدر همان 
60سال و بلكه كمى بيشــتر رزومه فيلمسازى دارد. او از 16سالگى 
فيلمســازى اش را آغاز كرده و تا به امروز هم همين دغدغه را پى 
گرفته است؛ دغدغه اى كه البته هر چند حاصلش فيلم هاى مستند 
بسيارى است، اما كمتر راهى به نمايش باز كرده. شايد براى همين هم 

هست كه خارجى ها او را بيشتر از ايرانى ها مى شناسند. او از مدت ها 
پيش اما، يعنى درست از زمانى كه تب شبكه هاى اجتماعى راه افتاد، 
صفحه اى در اينستاگرام باز كرد؛ صفحه اى كه پر است از روايت هاى 
ناب و تجربه هاى جذاب و روزمــره او، روايت هايى كه او بى تكلف 
آن ها را بيان مى كند، بدون هيچ ملاحظه  و ترسى. در ادامه برخى از 

روايت هاى او را مى خوانيد.
 به افغانستان سفر كرده. 
او در بخشى از خاطراتش مى نويسد: حاج ناصر از فرماندهان مجاهدين بوده 
و تمامي شــهر احترام زيادي برايش قايل بودند. خانواده حاج ناصر را همه 
مي شناسند هم به لحاظ اينكه انسان خوبي است و هم پنج پسرش همگي 
در جهــاد بودند و به فرماندهي رســيده بودند. از قتل عام هاي متعددي كه 
قواي شــوروي كرده بودند گفت و از گورهاي دســته جمعي كه پر از زن و 
بچه و مردم هرات اســت. سر راه رفتيم مزار شــهداي گمنام را ديديم. در 
 نفر را ريخته بودند. از مزار شــهداي گمنام 
كه در بالاي تپه اي مشرف به شهر هرات است سرازير شديم به سمت مزار 

خواجه عبداالله انصاري. در مزار خواجه از دم در ورودي فقرا نشســته اند و 
كمك مي طلبند. بچه ها بيشتر از بزرگسالان. داخل صحن شديم و فضايي 
سرشــار از معنويت. در مجاورت مزار خواجه ســاختماني قرار دارد كه 
متعلق به صوفي هاست. اطاق هاي متعدد چله نشيني. از در اصلي مزار 
كه وارد شديم سمت چپمان دري باز بود به طبقه بالا كه موي حضرت 
رسول را در محفظه اي نگه داشته بودند. ما را به آنجا راه ندادند كه روز 
زن ها بود. گشــتي در اطراف مزار زديم و از درختي پر از ميخ عكاسي 

كردم. اين درخت دكتر دندان است. چه براي خود و چه براي ديگري. مردم 
ميخي در درخت مي كوبند تا درد دندانشان از بين برود. خواجه را به سمت 
استادش ترك كرديم. مزار استاد خواجه عبداالله انصاري كه به خواجه غلطان 
مشهور است. در همسايگي خواجه عبداالله قرار دارد. مكاني كوچك اما عجيب 
شــگفت انگيز. وقتي او وارد هرات شده از بالاي تپه نگاه مي كند و مي بيند 
كه هرات شهري اســت روحاني و تصميم مي گيرد پا بر اين خاك نگذارد. 
مي خوابد و به پهلو مي غلطد و غلطان مي رسد به همين مكاني كه الان مقبره  
شــده است. در همين جا به خاكش مي سپارند و مثل يك امامزاده بزرگش 

اول سفر فكرشو كرده بودم كه چى بخوام.
سر راه جلوى يه مغازه اجناس لوكس چند دقيقه اى 
واستاديم به تماشا. عاشــق پيپ بودم. گفتم: «بابا 

ينــو  براى من مى خرى؟» يه نگاه اساسى ا
بهم انداخت كــه از صد تا نهَ 
محكم تر بــود. بغل پيپ يه 
تابلوى خــط چوبى كوچولو 
بود كــه يه شــعر عجيب و 
غريبم روش نوشته بود. سعى 
كردم تا رســيدن به حرم، شعر 
رو از حفظ كنم كه بعدا برم 

براى خودم بنويسم. 
وارد حرم كه شــديم، با 
عظمت و نــور و عطر و 
همهمه آرام و گنگ زوار 
به  جهانــى  از 
ديگر....  جهانى 
تمــام  روز   10
روياى  يك  عين 
گذشت.  شــيرين 
خودمو  برگشت  قبل 
كيلو  وزن كردم. سه 
بودم،  شــده  اضافه 

قدم هم 10
اضافه تر. توى قطار به 
بابام گفتم «آدم وقتى 
خوش بگذرونه قد شم بلندتر 
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ایکنا: مراســم بزرگداشــت دائرة المعارف قرآن کریم به مناسبت انتشار جلد ۱۵ این 
مجموعه از سوی پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن کریم برگزار می شود.

 مدیر گروه دائرة المعارف های قرآن کریم پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن پژوهشگاه 
علوم و فرهنگ اسلامی با بیان اینکه رونمایی از جلد ۱۵ و مراسم بزرگداشت ۳۰ آبان  
برگزار خواهد شــد، گفت: دائرة المعارف قرآن کریم پروژه ای است که بیش از ۲۰سال 
پیش و در سال ۷۶ آغاز شده است و تاکنون نیمی از کار این مجموعه به انجام رسیده 
است. این مجموعه در ۳۰ جلد وزیری و در ۳۰۰۰ موضوع و مدخل تألیف خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی خراسانی، بیان کرد: دائرة المعارف لیدن هلند در سال 
۲هزار میلادی وارد بازار نشــر شد، اما تمامی نویسندگان این مجموعه، غیرمسلمانان 
هستند که این نقیصه در این مجموعه نیست و از سویی دغدغه های فراوانی در تألیف 
آن مدنظر قرار گرفته است. خراسانی گفت: برای اتقان بیشتر این مجموعه، هفت گروه 
علمی شامل گروه کلام و عرفان، فقه و حقوق، ادیان، علوم قرآن، اعلام و تاریخ، اخلاق 

و مفاهیم و معارف قرآن است و صد محقق نیز در تألیف و تدوین آن همکاری دارند.

خبر

جلد ۱۵دائره المعارف قرآن 
رونمایی می شود

رسا: امام جمعــه قم گفت: کتابخانه های وقفی دارای آثار ارزشمند است، بنابراین 
منابع علمی وقف شده باید در اختیار نسل ها باشد.

آیت الله سید محمد ســعیدی در دیدار جمعی از مدیران کتابخانه ها و موزه های 
وقفی کشور، نیت واقف در موضوع حراست و مراقبت از وقف را اقدامی حیاتی برای 
جریان ایمانی وقف توصیف کرد و اظهار داشــت: بهره برداری علمی و فرهنگی از 

وقف مهم ترین رسالت در جریان وقف فرهنگی است.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با تصریح بر اینکه رسالت کتابخانه ها و 
موزه های وقفی یک رسالت دوگانه است، گفت: حفظ اصل امانت و تحویل آن به 
اهل امانت همان رسالت اسلامی است که باید مسئولان کتابخانه ها و موزه ها به 

آن توجه جدی داشته باشند.
آیت الله سعیدی صرف جمع آوری و نگهداری آثار علمی دور از دسترس را مخالف 
نظر شریعت اسلامی توصیف کرد و گفت: کثرت از ابتلائات فعالیت های فرهنگی 

است که باید از آن اجتناب شود.

خبر

منابع علمی وقف  شده 
باید در اختیار مردم باشد

 اندیشه / سید مصطفی حسینی راد  پروفسور 
یحیی علوی )کریســتین بونو( از پژوهشــگران 
سرشــناس فرانسوی در حوزه اســلام شناسی، 
فلسفه اسلامی و بخصوص حکمت متعالیه است. 
داستان مسلمان شدن او که زاده شهر فرایبورگ 
آلمان البته در یک خانواده مســیحی کاتولیک 
فرانسوی اســت، از آنجا آغاز می شود که در دوره 
جوانی به دلیل علاقه به آشــنایی با ادیان شرقی 
و مطالعه در این حوزه، سفرهای متعدد مطالعاتی 
به اسپانیا، مراکش، ایتالیا، بلژیک، هلند، آلمان و... 
داشــت. او تحت تأثیر آثار »رنه گنون« فیلسوف 
مســلمان فرانســوی در ســال ۱۹۷۹ )۱۳۵8 
شمســی( به دین اســلام درآمد و پس از آن در 
دانشگاه سوربن فرانســه در رشته زبان و ادبیات 
عرب و اسلام شناسی به تحصیل پرداخت. آنجا بود 
که با آثار هانری کوربنَ که عرفان شیعی را به غرب 
شناســانده بود، آشنا شد. او تحت راهنمایی های 
احمد حمپاته - عارف آفریقایی و از رؤسای سلسله 
تیجانیه - بود که به مذهب شیعه درآمد و نام خود 

را به »یحیی علوی« تغییر داد.
»بونو« در ســال ۱۹8۷ مدرک پروفسور اگرژه را 
دریافت کرد و در ســال ۱۹۹۵ از رساله دکترای 
خود با عنوان الهیات در آثار فلسفی و عرفانی امام 
خمینی)ره( در دانشــگاه سوربن دفاع کرد که در 
سال ۱۹۹۹ به عنوان پژوهش سال برگزیده شد. 
وی برای تدوین رســاله خود از ســال ۱۹۹۱ به 
ایران آمد و مدت هفت سال از محضر استاد سید 
جلال الدین آشتیانی در مشهد، در زمینه فلسفه و 
عرفان اسلامی استفاده برد. پروفسور یحیی علوی، 
هم اکنون مشغول ترجمه و تفسیر قرآن کریم به 
زبان فرانســوی است. با این استاد بزرگوار فلسفه 

اسلامی در تحریریه قدس، گفت وگو کرده ایم.

 استاد بونو! شــما یک ملاصدرا شناس 
هســتید و از طرفی با فضای فلسفی غرب 
هم بیگانه نیستید، اگر چه گرایش شما در 
سوربن بیشتر تاریخ اسلام و زبان عربی بوده 
است. به نظر می رســد »ملاصدرا« گنجی 
است که هنوز چنانکه باید در دنیا شناخته 

نشده است، موافقید؟
دقیقاً!

 چرا امروز فیلسوفی به بزرگی ملاصدرا 
در دنیا ناشناخته مانده است؟

 پرســش بسیار مهمی است. من پروژه ای داشتم 
با جامعه المصطفی که متأســفانه ناکام ماند. ما 
قرار بود که یک رشته دکتری در زمینه ملاصدرا 
شناسی تأسیس کنیم با همین هدف یعنی معرفی 
جهانی ملاصدرا، زیرا در حال حاضر در جلســات 
گفت وگوی فلسفی دنیا، صندلی ملاصدرا خالی 
است. حتی آن جاهایی که خیلی هم به متافیزیک 
 و اسکولاســتیک اهمیت می دهند چــه دارند؟ 
ابن ســینا و ابن رشــد. ملاصــدرا در این میان 
جایگاهی ندارد و این بسیار اسفناک است. یکی از 
دلایلی که پروژه ما موفق نشد این بود که مسئولان 
جامعه المصطفی نگاه »کمّی« داشتند نه »کیفی«؛ 
یعنی به دنبال جذب دانشــجویان زیاد و پرتعداد 
بودند در حالی که من معتقد بودم باید فقط چند 
 دانشــجوی نخبه داشته باشیم، دو تا از آقای نصر 

دو تا از آکســفورد، یکی دو تا از فرانسه و آلمان. 
چون ما می خواهیم محقق پرورش بدهیم یعنی 
کسانی که نظرات ملاصدرا را نه تنها بفهمند بلکه 

بتوانند تحلیل عمیق علمی از آن داشته باشند. 
ملاصدرا برای بسیاری از مسائلی که امروز مطرح 
می شود حرف و پاسخ دارد و برای بسیاری مسائل 
دیگر هم اگر راه حل نداشته باشد، مبادی او، راه را 
برای پیدا کردن راه حل باز می کند اما این مستلزم 
آن اســت که ما در این حوزه، کار جدی و عمیق 

انجام دهیم.

 ممکن است مثالی برایمان بزنید؟
 بله؛ مثلاً بعد از طرح جدی نظریه داروینیســم 
درباره تکامل موجودات زنده، این پرسش مطرح 
می شــود که آیا می شود از »انواع« صحبت کرد یا 
نه؟ با فرضیه تکامل مجبوریم بگوییم که چیزی 
به نام »انواع« وجود ندارد. در حالی که علم شیمی 
خیلی راحت وجــود »انــواع« را تأیید می کند و 
می گوید طلا، طلاســت و از اول طلا بوده و نقره 
هم نقره است. پس مسئله در اینجا برای فلاسفه 
بخصوص کسانی که فلسفه تحلیلی کار می کنند 
پیچیده می شــود. این در حالی است که یکی از 
اصول فلسفه ملاصدرا این است که »افراد« به عنوان 
جزئی ها در خارج وجــود دارند و »انواع« به عنوان 
کلی در ذهن وجود دارند و وجود خارجی ندارند. 
ملاصدرا معتقد اســت که حدودات است که یک 
وجــود را محدود و متمایز می کند و انواع را پدید 
می آورد و از آنجا که وجود حرکت جوهری دارد، 
فرد به فرد و نســل به نسل این حدود می توانند 
متغیر شــوند. این حرکت جوهری در موجودات 
زنده نسبت به جمادات خیلی بیشتر است. حالا 
با توجه به این توضیحات می توان گفت که اگرچه 
در زمان ملاصدرا نظریه داروین مطرح نبوده است 
و امروز هر چند نشود به طور کلی برخی مشکلات 
فلســفی را حل کرد اما می تــوان گفت مبادی 

فلسفی ملاصدرا این ظرفیت را دارد که بسیاری 
از گره های فلسفه امروز را باز کند.

 یعنی معتقدید بین فلاسفه بزرگ اسلامی 
از ابن سینا و ابن رشد در حکمت مشّاء گرفته 
تا شیخ اشراق و ابن عربی و سپس ملاصدرا، 
این ملاصدراست که بیشترین قابلیت تعامل 

با فلسفه امروز غرب را دارد؟
  بلــه همین طور اســت. چون بالاخره فلســفه 
ابن ســینا و ابن رشد با فلسفه توماس آکویناس 
و اسکولاســتیک چندان تفاوتی نــدارد و آرای 
مشــترک زیادی دارند. امــروز نظریه های اصلی 
فیزیک مثلاً نظریه نســبیت و نظریه کوانتوم در 
جاهایی با هــم تناقض پیدا می کند یا همخوانی 
نــدارد و فیزیکدان ها تلاش می کنند با بررســی 
لایه های زیریــن فیزیک، این تناقض ها را توجیه 
و برطرف کنند. نظیر همین تناقض، بین فلسفه 
مشاء و بعدها فلسفه اسکولاستیک با فلسفه های 
طبیعتگــرا و تجربه گرای متأخر هم به وجود آمد 
و اتفاقاً در زمان ملاصدرا هم بین فلاسفه، چنین 

تناقض هایی بود.
بــه همین دلیل ملاصــدرا از اســاس، راهش را 
عوض کرده است و از فلسفه مشاء جدا می شود، 

اگرچه استدلال را رد نمی کند بلکه تلاش می کند 
پاره ای از مشــکلات فلاسفه مشّاء را هم با تغییر 
مبنای فلسفی خود یعنی اصالت دادن به وجود، 
حل کند. بین فلاسفه غربی، لایب نیتس، قابلیت 
گفت وگوی بسیار زیادی با ملاصدرا دارد. امروز هم 
در »کلژ دو فرانس« که بالاترین و در واقع ویترین 
پژوهشگاه های فرانسه اســت و بهترین ها در هر 
رشــته در آنجا کرسی دارند، کرسی متافیزیک و 
فلسفه شناخت چهار پنج سال است که دارای یک 
کرسی است و خانم »کلودین تیلرسن« صاحب این 
کرســی در صدد احیای دوباره فلسفه متافیزیک 
است و معتقد است که سه فلسفه نسبیت گرایی، 
شکاکیت و ایده آلیسم را که همواره با یکدیگر دچار 
چالش هستند و غیرقابل جمع به نظر می رسند، 
باید به کمک شاخه ای تازه از فلسفه که این ها را با 
هم همراه می کند، به یکدیگر نزدیک کرد و به این 
چالش ها پاسخ داد. نه به این معنی که فلسفه در 
خدمت علم روز قرار گیرد بلکه به این معنا که علم 
روز را که واقعیتی غیرقابل تکذیب است، همراهی 

و تفسیر کند.

  استاد! با توجه به احاطه ای که به فلسفه 
اســلامی دارید و ارتباط های بین المللی که 
در این حوزه داشــته و دارید، امروز فلسفه 
اسلامی چه وضعیت و جایگاهی در دنیا دارد؟

 بیشترین مشکل ما مربوط به ملاصدراست، وگرنه 
ما متخصصان سرشــناس زیادی در دانشگاه های 
مختلف درباره ابن سینا و ابن رشد داریم. مسئله ای 
که درباره ملاصدرا هســت این است که در عین 
حال که هانری کوربن در غرب ملاصدرا را معرفی 
کرده اما به دلیل اینکه مشرب هانری کوربن بیشتر 
عرفانی بوده تا اســتدلالی و با اینکه کتابی مانند 
»المشاعر« را که کاملاً استدلالی است ترجمه کرده 
اســت، با این حال ملاصدرا بیشتر به عنوان یک 
عارف معرفی شده تا یک فیلسوف عارف. در حالی 

که واقعیت ملاصدرا چیز دیگری است. این حکیم 
متأله، به بهترین وجه فلسفه و عرفان را با هم جمع 
کرده است و این همان مشکل تاریخی است که 
صدرالدین قونوی در نامه ای به خواجه نصیر الدین 
طوســی که رئیس حکمای فلســفه مشاء بوده 
خواستار حل کردن آن می شود و این ملاصدراست 
که چند قرن بعد، با ارائه نظریه »اصالت وجود« این 

چالش بزرگ را حل می کند.
اکنون ما نیاز داریم که چند نخبه را از چند کشور 
جمع کنیم تا فلسفه ملاصدرا را بخوانند و هضم 
کنند و اگر یک هانری کوربن از آن دربیاید برای 
سال های سالمان کافی است. جالب است بدانید 
که مبادی نظری ملاصدرا، هم می تواند به فلسفه 
تحلیلــی امروز کمک کند و هم به فلســفه های 

درونی تر مانند اگزیستانسیالیسم.
در پاسخ به پرسش شما هم تأکید کنم که اکنون 
اسلام شناســی در دانشــگاه های غرب وضعیت 
خوبی نــدارد و تقریباً از بین رفتــه و تبدیل به 
داعش شناسی و جنبش های افراطی اسلامی شده 
است. تعداد کرسی های مربوط به فلاسفه ای مانند 
ابن سینا هم هر روز کمتر می شود مگر رشته هایی 

که مربوط به اقتصاد و سیاست می شود. 

 شما معتقدید که هانری کوربن، شیعه شده بود؟
 ایشان خودش چیزی در این زمینه بروز نمی داد و 
هر وقت کسی در این باره سؤال می کرد، با ظرافت 
از کنار آن می گذشت اما آشکارا می گفت من پیرو 
امام زمان هستم. شاید به دلایلی نمی توانسته در 
این باره شفاف حرف بزند. برخی افراد مثل داریوش 
شایگان یا شاگرد ایشــان آقای جواد طباطبایی 
معتقد نبودند که ایشــان شیعه شــده است. اما 
چهره هــای نزدیک تر به هانری کوربن که ارتباط 
بیشتری با ایشان داشتند نظر دیگری دارند. مثلًا 
آقای عثمان یحیی که خیلی به ایشان نزدیک بود 
می گوید: وقتی برای اولین بار به ایشان گفتم که 
من محبت اهل بیت)ع( را در دل دارم، کوربن در 
پایان جلســه مرا در آغوش گرفت و گفت: »امام 
زمان یار شما باد!« استاد آشتیانی هم می گفت که 
کوربن دعا می خوانــد و گریه می کرد و می دانید 
که دعا خواندن مربوط به شیعیان است، یا آقای 
ابراهیم دینانی می گفت: یک روز از کوربن پرسیدم 
که من شما را ســالک می دانم و هر سالکی یک 
ذکری دارد. ذکر شــما چیست؟ کوربن پاسخ داد 
وقتی من شــب ها »قال الصــادق« و »قال الباقر« 
می خوانم این ذکر من است. آقای نصر همچنین 
چیزهایی گفته اســت و به نظر من بیشتر از این 
قراین برای شیعه بودن هانری کوربن، لازم نیست. 
اینکه مثلاً در قبرستان پروتستان ها دفن شده که 

دست خودش نبوده است!
به مجرد اینکه ایشــان فــوت کرد چنان حرکت 
»کوربن زدایی« در دانشــگاه سوربن شروع شد که 
در تمــام درس هایی که مــن خواندم حتی یک 
استاد، نامی از کوربن نمی برد در حالی که کوربن 
یک غول علمی بود و کسی بود که در ۲۰سالگی 
تزش را به زبان لاتین درباره ابن سینا تحت اشِراف 
پروفسور ژیلسون نوشته بود که به فلسفه آلمان، 
یونان، عربی، هند و ایران تســلط داشت. پس از 
مرگ کوربن به بهانه های مختلف، شیعه شناسی را 

در دانشگاه تعطیل کردند.

برش

بــا اینکه هانــری کوربــن در غرب 
ملاصــدرا را معرفــی کــرده اما به 
دلیل اینکه مشــرب هانری کوربن 
بیشــتر عرفانی بوده تا استدلالی، 
ملاصدرا بیشتر به عنوان یک عارف 
معرفی شده تا یک فیلسوف عارف، 
در حالــی که واقعیت ملاصدرا چیز 

دیگری است

اندیشه

گفت و گوی قدس با پروفسور »یحیی بونو« اسلام شناس فرانسوی

ملاصدرا برای بسیاری از مسائل امروز  پاسخ دارد

فرهیختگان

یادی از علامه قاضی
رسیدن به مقام توحید از راه ولایت می گذرد

معارف: مرحوم آیت الله سیدعلی 
قاضی طباطبایی فقیــه، حکیم و 
عارف شیعه سده ۱۳ و ۱4است که 

در سیر و سلوک سرآمد است.
در مقــام علمــی و عرفانی مرحوم 
آیت الله قاضی همین بس که امام 
خمینی )ره( درباره علامه فرمودند: 
»قاضی، کوهی بود از عظمت و مقام 

توحید«.
علامه طباطبایی هم  فرمود: »ما هر 
چه داریــم، از مرحوم قاضی داریم. 
چه آنچه را که در حیاتش از او تعلیم گرفتیم و از محضرش استفاده کردیم، 

چه طریقی که خودمان داریم، از مرحوم قاضی گرفته ایم«.

 محو در ولایت
آیت الله قاضی می فرمودند: »محال است انسانی به جز از راه سیدالشهدا)ع( به 
مقام توحید برسد«. می گویند: »آیت الله قاضی شب های جمعه تا صبح در حرم 
سیدالشهدا)ع( می ایستاد و هیچ چیز نمی گفـت، نه زیارتی و نه... تنها تماشا 
می کرد«. او می گوید: »ثواب رفـت و آمد بین حرم شریف حضرت اباعبدالله)ع( 
و حضرت اباالفضل)ع( از سعی بین صفا و مروه بیشتر است«. آیت الله نجابت 
می گفـت: »ایام زیارتی که می شود حالش دگرگون است، آن قدر که اگر نتواند 
زیارت برود آرام ندارد به نحوی که خانواده ایشان می گویند، وقت زیارتی شما 
دیوانه می شوید و به همین خاطر نمی گذارند در آن ایام در نجف بماند. پولی 
برای خوراکش تهیه می کنند و او را روانه کربلای معلی می کنند و او پیاده به 

حرم می رود و پیاده برمی گردد «.
کمتر کســی ایشان را در سواری های بین راه می بیند و کسی هم کنجکاوی 
نمی کند که این سید چگونه به کربلا می رود و برمی گردد. او به سوی مولایش 

با عشق بال و پر می گشاید و به پابوسی حریمش مشرف می شود.
و می گوینــد: » آن جا در حریم دوســت از کثرت ادب مانند چوب خشــک 
می گردد«. در خانه مجلس روضه هفـــتگی به پــا می کند که عامه مردم در 
آن حضــور دارند و خودش عقیده اش این اســت که: » من باید برای حضرت 
اباعبدالله)ع( کار کنم، چه عالم باشم چه عامی«. کفش های مردم را جلوی در 
جفـت می کند. عده ای هم بر او خرده می گیرند که این آقا اهل علم است و این 
کوچک کردن خود اوست، نباید از این کارها بکند، اما ایشان گوشش به این 
حرف ها بدهکار نیست. و اواخر عمر، آب را که می بیند بی اختیار اشک می ریزد 

و عجب ماجرای غریبی است این داستان عطش!
از آیت الله سیدعبدالکریم کشمیری نقل شده که: »آقای قاضی تمام مکاشفه 
بود و در اواخر عمر بســیار لطیف و رقیق شــده بود و با دیدن آب به یاد امام 
حسین)ع( می گریست«. کافی بود که شخصی که به منبر رود جمله اولش با 
»صلی الله علیک یا ابا عبدالله« شروع شود تا اشک های قاضی دیگر بند نیاید و 

تا آخر مجلس اصلاً نشنود که قصه می خوانند یا روضه!
برای تربت امام حسین)ع( آن قدر احترام قایل است که شبی تسبیح تربتش 
به زمین می افـــتد و چشم هایش دیگر قادر به یافـتن آن نیست و از ترس 
آن کــه مبادا پاهایش را به طرف تربــت دراز کند تا صبح نمی تواند بخوابد، 
امام حســین)ع( در آغاز راه دســتگیری اش نموده و او تا آخر عمر شاکر آن 

نعمت است.

 قسمتی از وصیتنامه آیت الله قاضی 
»...امـا وصـیـت هـای دیـگـر، عـمـده آن ها نـمـاز اسـت. نـمـاز را بـازاری 
نـکـنـیـد، اول وقـت بـه جـا بـیـاوریـد بـا خضوع و خشوع! اگر نماز را تحفظ 
 کردید، همه چیزتان مـحـفـوظ می مـــاند و تسبیح صدیقه کبری)س( و 
آیة الکرسی در تعقیب نماز تـرک نـشـود؛... و در مـسـتـحبات تعزیه داری و 
زیارت حضرت سیدالشهدا)ع( مسامحه ننمایید و روضه هفتگی ولو دو سه نفر 
باشد، اسباب گشایش امور است و اگر از اول عـمـر تـا آخرش در خدمات آن 
بزرگوار از تعزیت و زیارت و غیرهما به جا بیاورید، هـرگـز حـق آن بـزرگـوار 
ادا نمی شـود و اگـر هـفـتـگـی مـمـکـن نـشـد، دهـه اول محرم ترک نشود. 
دیـگـر آنـکـه، اگـر چـه ایـن حرف ها آهن سرد کوبیدن است، ولی بنده لازم 
است بگویم، اطـاعـت والدین، حسن خلق، ملازمت صدق، موافقت ظاهر با 
باطن و ترک خدعه و حیله و تقدم در سلام و نیکویی کردن با هر برّ و فاجر، 
مگر در جایی که خدا نهی کرده. این ها را که عـرض کـردم و امـثـال این ها را 

مـواظبت نمـایید! الله الله الله کـه دل هیچ کس را نرنجانید«. 
سید علی قاضی در 8 بهمن ۱۳۲۵ خورشیدی )۶ ربیع الاول ۱۳۶۶ قمری( 
در سن ۷۷ سالگی وفات نمود و در قبرستان وادی السلام نجف، نزد پدر خود، 

به خاک سپرده شد. پدرشان البته در تبریز فوت نمودند.
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توافق شبكه سه با نود
ورزش: بعد از حاشيه هاى چند هفته گذشته براى برنامه90 ،  مديران  
رسانه ملى با عادل فردوسى پور براى شكل جديد اين برنامه به توافقات 
مهمى رسيده اند. آنها در راستاى سياســت هاى كلى رسانه ملى، به 

موضوع ورود بانوان به ورزشگاه نپرداختند.
همچنين عادل فردوسى پور اعلام كرد كه هفته بعد براى ليگ اروپا 
برنامه اى يك ساعته خواهد داشــت. البته اين بار توافق شان طورى 
اســت كه برنامه 90 بلافاصله بعد از اخبار آغاز و تا 22:30 كه وقت 

شروع ليگ اروپا است، تمام خواهد شد.

ميزبانى ايران در جام جهانى 2022  به كجا رسيد؟ 
تصميم با فيفاست

آى اسپورت : كشور قطر قرار است كمتر از چهار سال ديگر ميزبانى 
بزرگترين رويداد فوتبالى را بر عهده داشته باشد و كوچك بودن اين 
كشور باعث شده تا مشكلات احتمالى براى ميزبانى از تيم ها در نظر 
گرفته شود. حسن التاوادى، رئيس كميته  سازماندهى جام جهانى 
2022 در گفت وگو با خبرگزارى  آسوشــيتد پرس، در پاسخ به اين 
سوال كه آيا ايران مى تواند در ميزبانى برخى تيم ها در برگزارى جام 
جهانى مشاركت داشته باشد، گفت : «اين جزئى از برنامه اجرايى است 
ولى چيزى كه واضح است اين است كه بايد اين موضوع با فيفا در ميان 

گذاشته شود و تصميم گيرى كنيم.»
ســايت pulse هم در اين باره نوشــت: «هر اقدامى مبنى بر قبول 
پيشنهاد ايران يك پيشرفت اساســى براى جمهورى اسلامى ايران 
خواهد بود. آن هم در زمانى كه آمريكا تلاش مى كند تا اين كشــور 
را در عرصه جهانى منزوى كند. از ســال 2017 عربستان سعودى، 
بحرين، امارات و مصر، قطر را تحريم كردند و اين كشــور را متهم به 
روابط نزديك با ايران و حمايت از گروه هاى اسلامى افراطى كرده اند. 
قطر اتهامات را رد كرده و همسايگانش را به تلاش براى تغيير رژيم 

متهم كرده است.»

ناكامى قدوس
 زلاتان مرد سال فوتبال سوئد شد

آى اسپورت :  جشــن ســالانه فوتبال سوئد در شــهر استكهلم 
برگزار شــد. در بخش بهترين مهاجم ســال فوتبال ســوئد زلاتان 
ابراهيموويچ (گالاكسى آمريكا)، سامان قدوس (آميا فرانسه) و اولا 
تويوونن (ملبورن ويكتورى استراليا) نامزد بودند كه جايزه به زلاتان 
ابراهيموويچ رسيد. اين مهاجم 37 ساله سوئدى براى سيزدهمين بار 

اين جايزه را به دست آورده است.

نامه كتبى روزبه چشمى به باشگاه استقلال
ورزش:روزبه چشمى مدافع تيم فوتبال اســتقلال كه به همراه 
فرشيد اسماعيلى به خاطر مسائل انضباطى از حضور در تمرينات 
اين تيم محروم شــده  بودند در نامه اى به مســئولان اين باشگاه 
علاوه  بر عذر خواهى هر گونــه تصميم گيرى در مــورد وى را به 

باشگاه واگذار كرد.
اين در حالى است كه فرشيد اســماعيلى بابت اشتباهش در يكى از 
تمرينات كه منجر به خط خوردن نامش از بازى با ماشين سازى شد از 

مسئولان و كادر فنى اين تيم عذر خواهى كرد.

جريمه مجيد حسينى و وحيد اميرى 
ورزش: ترابزون اسپور شرايط چندان خوبى را در فصل جارى سپرى 
نمى كند حواشــى اخير پيش آمده براى بوراك يلماز و سپس باخت 
تحقير آميز 5 بر صفرمقابل مالاتيا اسپور باعث شد كه جلسه هيئت 
مديره به صورت فورى تشــكيل شــود. بعد از تشكيل جلسه هيئت 
مديره، زيات كافكاس، ســخنگوى باشــگاه تصميات اتخاذ شده را 

رسانه اى كرد.
با توجه به شكست سنگين در مســابقه مالاتيا اسپور بازيكنان 100 

هزار ليره جريمه شدند.

ليگ برتر هجدهم،  در ثلث اول مردود شد
ورزش: با برگزارى بيش از 80 بازى در رقابت هاى ليگ برتر، پرونده 
يك سوم از مسابقات فصل جارى بسته شد، و راه زيادى هم تا پايان 
نيم فصل نخست نمانده است. رقابت هاى فصل جارى ليگ برتر در 
شرايطى در حال برگزارى است كه بازى هاى انجام شده در يك سوم 
اول اين فصل، از نظر تعداد گل هاى به ثمر رســيده بســيار ضعيف 
بودند تا فوتبال ايران شاهد يكى از كم گل ترين ادوار تاريخ ليگ برتر 
باشد. با يك نگاه مقايسه اى ساده بين 80 بازى ابتدايى فصل جارى 
با بازى هاى مشابه در ادوار گذشته، به خوبى مى توان اين آمار بسيار 
ضعيف را مشاهده كرد. در 80 بازى رقابت هاى فصل جارى ليگ برتر، 
در مجموع 158 گل به ثمر رسيد و پس از 16 سال، ركورد كمترين 
آمار گلزنى در 80 بازى به ليگ برتر هجدهم  اختصاص يافت. تا پيش 
از رقابت هاى فصل جارى، دومين دوره اين بازيها با 159 گل در 80 
بازى به عنوان ضعيف ترين دوره از نظر آمار گلزنى به حساب مى آمد 

كه اين ركورد منفى پس از 16 سال جابجا شد.
رقابت هاى ايــن فصل از نظر تعداد گل هــاى زده تيم هاى مهمان، 
ضعيف ترين دوره تاريخ ليگ برتر به حساب مى آيد؛ تيم هاى مهمان 
در اين بازيها 69 بار موفق به گشودن دروازه تيم هاى ميزبان شدند 
تا با گل هاى زده مساوى در دوره هاى اول و دوم ليگ برتر، به عنوان 

ضعيف ترين عملكرد تيم هاى مهمان در تاريخ اين بازيها باشند.
ثلث اول ليگ برتر هجدهم در حالى ضعيف ترين آمار گل زده را دارد 
كه اختلاف آن با بهترين دوره اين مسابقات، 70 گل  مى باشد. سومين 
دوره ليگ برتر كه پرگل ترين دوره اين بازيها در 80 بازى ابتداى فصل 

محسوب مى شود، آمار 228 گل زده را نشان مى دهد.  

نصيرزاده : با استقلال هنوز
 به نتيجه نرسيده ايم

ورزش: هوشــنگ نصيرزاده ، مديرعامل باشگاه ماشــين سازى  در مورد 
درخواست باشگاه سايپا براى لغو ديدار روز چهارشنبه مقابل ماشين سازى، 
گفت: سازمان ليگ موضوع را به ما اطلاع رسانى كرد و ما هم مخالفت خود 
را با آن اعلام كرديم چون صحبت هايى كه عنوان شده بهانه است.  نصيرزاده 
همچنين در مورد وضعيت داريوش شــجاعيان و بازگشت اين بازيكن از 
استقلال به تركيب ماشين سازى تبريز گفت: همچنان ما در باشگاه ماشين 
سازى تبريز به عنوان شاكى خواستار بازگشت شجاعيان هستيم و مديران 
استقلال هم با آن مخالف هستند. كميته تعيين وضعيت بازيكنان بايد در اين 
زمينه تصميم گيرى كند كه خودِ اين كميته هم بلاتكليف است. به همين 

دليل در مورد اين پرونده هم هنوز به هيچ نتيجه اى نرسيده ايم.

 درگيرى لفظى ستاره هاى فرمول يك
ورزش: مكس فرشــتاپن راننده   هلندى تيم ردبول در گراندپرى برزيل 
با استبان اوكون راننده   فرانســوى تيم پوينت فورس اينديا درگير شد تا 
خاطره   درگيرى هاى گذشــته ى رقابتهاى فرمول يــك را زنده كند. در 
جريان برگزارى گراندپرى برزيل مكس فرشــتاپن راننــده   هلندى تيم 
ردبول با اتوموبيل اســتبان اوكون راننده  فرانســوى تيــم پوينت فورس 
اينديا تصادف كرد و همين ســانحه باعث شــد در حاليكه شانس زيادى 
براى پيروزى در اين مسابقه داشت از كسب اين عنوان باز بماند. فرشتاپن 
از اين اتفاق آنچنان خشمگين بود كه بعد از حادثه نتوانست كنترل خود 
را حفظ كند و با حالتى بسيار خشمگين به ســوى استبان اوكون رفت و 
درحاليكه انگشت اشاره اش را به صورت تهديدآميز در مقابل صورت اوكون 
گرفته بود با فرياد شــروع به صحبت كردن با او كــرد. اوكون كه از ديدن 
حركات فرشتاپن شگفت زده شده بود با تعجب او را نگاه مى كرد ولى بعد از 
گذشت چند ثانيه با لبخند به داد و فريادهاى فرشتاپن گوش مى داد.  بعد 
از گذشــت مدتى چند نفر از اعضاى تيم پوينت فورس، تيمى كه استبان 
اوكون براى آن رانندگى مى كند به ميدان آمــده و با دور كردن اوكون از 
محل از جدى تر شــدن درگيرى ايــن دو راننده   فرمول يــك جلوگيرى 
كردند. فرشــتاپن با وجود داد و فريادها و درگيــرى  لفظى اش با اوكون، 

همچنان عصبانى بود و خشم و ناراحتى از چهره اش مى باريد.
 

پيروزى جوكوويچ در حضور رونالدو   
ورزش:روز دوم مسابقات تور فينال ATP لندن با برگزارى دو ديدار به پايان 
رسيد. در مهم ترين بازى نواك جوكوويچ برابر جان ايزنر قرار گرفت و به راحتى 
توانست حريف آمريكايى اش را با نتيجه دو بر صفر شكست دهد. مرد شماره 

يك جهان در ست نخست 6 بر 3 و در ست دوم 6 بر 4 پيروز شد. 
اين ديدار يك مهمان ويژه داشت. كريســتيانو رونالدو به همراه خانواده اش 
شاهد پيروزى تنيسور صربستانى بودند. مهاجم يوونتوس از فيفا دى استفاده 
و به لندن سفر كرده است. در ديگر ديدار اين گروه الكساندر زورف در يك بازى 
نزديك توانســت مارين چيليچ را با نتيجه دو بر صفر شكست دهد. تنيسور 

آلمانى در دو ست پياپى با نتيجه مشابه 7 بر 6 پيروز شد.

سرمربى تيم واليبال شهردارى تبريز:
شاهد افت داورى هستيم

مهر: سرمربى تيم واليبال شهردارى تبريز پيش از بازى حساس با تيم اروميه 
گفت: اميدوارم واليبالى كه ديدار آذربايجان مى خواهد را به نمايش بگذاريم.

عادل بناكار گفت: نسبت به  سال هاى گذشته داورى ها افت داشته است. 
سال هاى قبل نسبت به پيشرفت ســطح ليگ، داورى نيز پيشرفت داشته 
اســت اما در فصل جارى اينگونه نيست و شــاهد افت داورى ها هستيم. 
داورها بايد تلاش بيشترى كنند و مسئولان نيز نظارت داشته و آنها را رصد 
كنند. مخصوصا داورهاى خط. درست اســت كه داوران درجه ملى و بين 
المللى دارند اما متاسفانه گاهى بر روى تيم شهر خود تعصب دارند و اين 
به رقابت هاى ليگ ضرر خواهد رساند. داورها بايد توجيه شوند و راهكارى 
براى آن پيدا شود. شايد حتى يك امتياز سرنوشت بازى را تغيير دهد. وى 
گفت: اگر از ويدئو چك در همه ديدارهاى ليگ استفاده شود خوب است. 
اسم ليگ حرفه اى اســت اما در واقع حرفه اى برگزار نمى شود. اگر همه 
شهرســتان ها، بتوانند از ويدئو چك اســتفاده كنند بسيارى از مشكلات 
حل خواهد شد و شاهد برخى از حواشى در مسابقات نخواهيم بود. حداقل 
شــرايطى فراهم شــود تا در مرحله پلى آف كه حساسيت بيشترى وجود 

دارد از ويدئو چك استفاده كنند.

اردوهاى مشترك هاكى ايران
 با تركيه و پاكستان

ايسنا: سرپرســت فدراســيون هاكى از برپايى اردوهاى مشترك رفت و 
برگشت با تركيه و پاكستان خبر داد. حسن اباذرى گفت: براى رشد هاكى 
چمنى برنامه هاى زيادى داريم و در اين راســتا چند اردوى مشــترك را 

تدارك ديده ايم.
 وى تصريح كرد: با توجه به وضعيت ارزى كشــورمان امكان برپايى اردو در 
كشورهاى ديگر سخت است و با تركيه و پاكستان براى برپايى اردوى مشترك 
رفت و برگشت رايزنى كرده ايم و تمام هزينه هاى ما در اين كشورها بر عهده 

خودشان است و سپس آنان براى اردوى مشترك به ايران مى آيند.
وى گفت: ما از هاكى چمنى آنان استفاده مى كنيم و در عوض با تيم هاى تركيه 
و پاكستان، هاكى سالنى كار مى كنيم.  اين كار برايمان خيلى مفيد است و از 
لحاظ هزينه نيز به نفع ماست. هاكى سالنى ايران از قدرت هاى دنياست و قصد 

داريم همين شرايط را نيز در چمن به وجود بياوريم.

 حال خراب فدراسيون دوچرخه سوارى ؛
تنها سه تيم 

در تورهاى خارجى دوچرخه سوارى!
ورزش: با پايان زمان ثبت نام تيم هاى قاره اى و بين المللى دوچرخه سوارى 
در فدراسيون جهانى، تنها سه تيم از ايران براى حضور در ميادين بين المللى 

اعلام آمادگى كرده اند اما ثبت نامشان قطعى نيست.
 تيم هاى باشگاهى رشته دوچرخه سوارى براى ثبت امتيازات خود در رنكينگ 
فدراسيون جهانى و حضورشان در تورها يا مسابقات آسيايى و بين المللى بايد 
با پرداخت مبلغ 2600 يورو در UCI ثبت نام كنند. زمان ثبت نام تيم هاى 
باشگاهى قاره اى در سايت فدراسيون جهانى براى حضور در مسابقات سال 

2019 و رنكينگ آن به اتمام رسيده است. 
تنها سه تيم شهردارى تبريز، سورن و سپاهان اصفهان آمادگى خود را اعلام 
كرده اند اما ثبت نام خود را در فدراسيون جهانى قطعى نكرده اند. تا الان هم 
تيمى چون پيشگامان كوير يزد نيز براى ثبت نام اعلام آمادگى نكرده و معلوم 

نيست كه قصد حضور در ميادين خارجى را دارد يا خير!
به نظر مى رسد مسائل مالى و ارزى فشــار زيادى را روى تيم هاى باشگاهى  
و مجموعه فدراسيون دوچرخه سوارى وارد كرده است. اردوهاى تداركاتى و 
اعزام هاى ملى و تيم هاى باشگاهى كمرنگ شده و اين مسئله مى تواند زنگ 

خطرى باشد براى كسب سهميه المپيك 2020 در بخش جاده!

ضد حمله
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كونته: پيشنهاد رئال مادريد را رد كردم 
ورزش: سرمربى سابق چلسى در مصاحبه اخيرش به نوعى عنوان كرده كه پيشنهاد 
رئال مادريد را رد كرده و آماده است براى دريافت پيشنهاد مناسب، تا تابستان صبر 
كند و سپس شغل بعدى اش را برگزيند. كونته در اين باره چنين مى گويد: به خاطر 
سبك كارى و شكل مربيگرى ام، ترجيح مى دادم و هنوز هم مى دهم كه تا تابستان 
صبر كنم و بعد براى حضور در شغل جديد آماده شوم. شايد دو يا سه ماه ديگر انگيزه 
براى بازگشت به دنياى مربيگرى دوباره بازگردد و خلاف آن چه كه گفتم عمل كنم. 

كجا خودم را تصور مى كنم؟ نمى دانم! فعلاً كه در خانه هستم. 

مهاجم ليورپول متهم به شرط بندى شد
ورزش: مهاجم انگليسى ليورپول متهم به شرط بندى شد. اتحاديه فوتبال انگليس 
اعلام كرده دنيل استوريج به دليل شرط بندى در ماه ژانويه قوانين را زير پا گذاشته 
و متهم به انجام رفتار نامناسب شده است. اين بازيكن تا روز 20 نوامبر فرصت دارد 
از خودش در مقابل اين اتهام دفاع كند.  باشگاه ليورپول با انتشار بيانيه اى از مهاجم 
خودش دفاع كرده اســت. اين بازيكن هم تاكيد كرده هيچگونه شرط بندى انجام 
نداده است.  در صورتى كه استوريج گناهكار شناخته شود با محروميتى بلندمدت 

مواجه خواهد شد.

فرانسه قربانى مصدوميت ها
ورزش: پس از انتشار ليست جديد تيم ملى فرانسه، اخبار بد آغاز شد. ابتدا پل پوگبا به دليل 
مصدوميت در اردوى تيم ملى فرانسه، از ليست كنار گذاشته شد. اما پيش از انتخاب جانشين او، 
آنتونى مارسيال ستاره اين روز هاى منچستر يونايتد نيز كه پس از مدت ها به تركيب تيم ملى 
فرانسه دعوت شده بود، به دليل مصدوميت اردوى فرانسوى ها را ترك كرد. الكساندر لاكازت 
و موسى سيسوكو به جاى آنتونى مارتيال و پل پوگبا دعوت شدند. اما مصدوميت ناگهانى 
الكساندر لاكازت برنامه هاى ديديه دشان را دوباره به هم ريخت.  همزمان بنجامين مندى 

مدافع پرحاشيه منچسترسيتى نيز به دليل مصدوميت اردوى تيم ملى فرانسه را ترك كرد.

دايى: با اين وضعيت نمى توانيم بازيكن خارجى بگيريم
ورزش:  على دايى ، سرمربى ســايپا مى گويد تيمش با آمادگى كامل به مصاف ماشين سازى 
مى رود. سرمربى سايپا در نشســت خبرى پيش از ديدار تيمش برابر ماشين سازى حاضر شد 
و اظهاركرد: امسال هنوز به آمادگى و هماهنگى لازم نرسيده ايم. چند برهه نتايج بد گرفتيم. 
با تيم خوب و سختكوشــى بازى داريم كه نه در خانه و نه خارج خانه به كسى باج نمى دهد و 

اميدواريم به سه امتياز برسيم.
او افزود: ما يك مشكل اساسى داريم و آن پول است كه به هيچ عنوان بازيكن داخلى نمى توانيم 
بگيريم چون بازيكن خوبى نمانده است. بازيكنان خارجى هم با نوسانات دلار نمى شود جذب 

كرد. فكر نكنيم كار خاصى بتوانيم در نقل و انتقالات انجام دهيم.

ورزش: محمد انصارى با پيشنهاد مالى بسيار 
خوبى از شرق آسيا مواجه شده و تقريبا كار 
او براى جدايى از پرسپوليس تمام شده بود 
كه با توجه به قيمت كنونــى دلار، درآمد 
خوبى از انتقال او به باشــگاه پرســپوليس  

مى رسيد اما حالا با مصدوميت اين بازيكن در 
ديدار مقابل كاشيما آنتلرز و پارگى رباط صليبى او 

ديگر شانس لژيونر شدن را از دست داده 
و بايد ديد كه آيــا اين انتقال در 

انتهاى فصــل و با بهبود وى 
رقم مى خورد يا به طور كلى 
منتفى شده است. گفتنى 
است كه محمد انصارى 
پيش از اين در نيم فصل 
ليگ شــانزدهم هم از 
ليگ چين پيشنهادى 
يك ميليون دلارى(با 
فرض دلارى 10 هزار 
تومان، مبلغى بالغ بر 
10 ميليارد تومان) 
داشت كه در نهايت 
تجميــع تصميــم 
خودش و باشــگاه 
بر اين شــد كه در 

پرسپوليس بماند.
آخريــن  در  وى 
گفت و گويش در 
مورد مصدوميتش 

صحبت هــاى 
زير را مطرح 

كرد.

*بازگشت با 
قدرت

هيچ بازيكنى اميــدوارم براى 
پيش نيايد، اما مصدوميت هم جزئى 
از فوتبال است و بايد با اين مسئله كنار 
بياييم. برخى بازيكنان خوب تيم ما 

هم در اين فصل با مشــكل مصدوميت 
روبرو شدند؛ مثل محســن ربيع خواه كه 
خيلى خوب توانست به ميادين بازگردد 
و در بازى با كاشيما هم به تيم كمك كرد، 
حسين ماهينى هم كه متأسفانه با مشكل 
مصدوميت روبرو شــد. اميدوارم بتوانم با 
كمك پزشكان و دعاى همه مردم، با قدرت 

بيشترى به فوتبال برگردم.
* مصدوميت جزئى داشتم

بعضــى بازيكنان  دچار ايــن مصدوميت 
شــده بودند، و درباره اين لحظه آســيب 

ديدگى توضيح مى دادند، و من در آن لحظه 
احســاس كردم كه همان اتفاق برايم افتاده. 

در صحنه اى كه مصدوم شدم، هيچ برخوردى 

با بازيكن ژاپنى نداشــتم؛ پيــش از ديدار برابر 
الهلال در مرحله گروهى فصل گذشــته ليگ 
قهرمانان كه با تســاوى صفر - صفر تمام شد، 
مصدوميت جزئى داشتم و به توصيه پزشكان 
بايد با مراقبت بيشترى در ميدان بازى كنم. 
در هر صورت با همان وضعيت بازى مى كردم 
كه سرانجام در اين ديدار (بازى برگشت برابر 
كاشــيما آنتلرز) اين آسيب ديدگى 

شديد برايم پيش آمد.

*پايان فصل
پس از انجــام كارهاى 
مقدماتــى و اقدامات 
پيش از عمل مثل يخ 
درمانى و فيزيوتراپى، 
دكتر نظر خود را در 
مورد زمــان انجام 
عمل جراحى اعلام 
خواهد كــرد كه به 
نظرم حدود يك ماه 
ديگر زانويم را عمل 
خواهم كرد. متأســفانه بازى هاى 
اين فصل را به طور كامل از دست 

دادم.

*خدا خيلى به ما كمك 
كرد

اگر به شــرايط پرسپوليس 
ه كنيــم، بــا وضعيتى  نگا
كــه از مرحلــه گروهــى 
صعود كرديــم، و با توجه 
بــه اتفاقاتى كــه در هر 
فتاد  مرحلــه براى مــا ا
بــر  مثــل پيــروزى برا
مــارات با گل  لجزيره ا ا
دقايــق پايانــى كاپيتان 
جلال حســينى يــا بازى 
بــا الدحيــل قطــر، همه 
نشــانگر آن اســت كه در 
زيها خــدا خيلى به  ين با ا
ما كمــك كــرد. بازيكنان 
بســيار خوبى را از دســت 
داديم كه هر كــدام از آنها 
براى تيــم ما وزنــه مهمى 
بودند. اين مسئله نشان مى 
دهد كه تيم مــا متكى به يك 
فرد نيســت و هرگاه خدا بخواهد 
تفاقى را رقم بزند، بــه هر طريقى  ا
اين كار انجام مى شــود. به نظرم تك 
تك افــرادى كه در طــول اين مدت 
پرسپوليس را كمك كردند، در اين 

موفقيت هم سهيم هستند. 

شيخ سلمان به جهانگيرى
چه گفت؟

ورزش: عبدالكاظــم طالقانــى عضو هيئت رئيســه 
فدراســيون در اين خصوص گفت: آقاى شيخ سلمان 
رئيس AFC در جلسه اى كه با آقاى جهانگيرى معاون 
اول رئيس جمهورى داشــتند به صراحت و مســتقيم 
گفتند در صورت دخالت دولت در تصميمات فدراسيون، 
فوتبال ايران تعليق خواهد شد. اينكه آيا آقاى اينفانتينو 

رئيس فيفا هم چنين حرفى زده است را نمى دانم.
وى تاكيد كرد: همه چيز روشن است. فدراسيون فوتبال 
يك نهاد غير دولتى است و شامل قانون منع به كارگيرى 

بازنشسته ها نمى شود.
طالقانى درباره جلســه اعضاى هيئت رئيسه با رئيس 
مجلس و تاكيد على لاريجانى مبنى بر اينكه فدراسيون 
فوتبال شامل اين قانون مى شود، اظهار كرد: مذاكرات 
ما با مجلس ادامه دارد. ما موارد خودمان را در آن جلسه 
انتقال داديم و اعتقاد داريم اين قانون شامل فدراسيون 

فوتبال نمى شود.
عضو هيئت رئيسه فدراسيون فوتبال ادامه داد: ما هنوز 
با بخش حقوقى مجلــس در حال مذاكره هســتيم تا 
مدارك و مستندات را در اختيارمان بگذارند. آنها همه 
چيز را بررسى مى كنند. معاون حقوقى مجلس درباره 
هيئت هاى فوتبال استانى اعتقاد دارد كه اين يك شغل 
دولتى نيست. ما نبايد اجازه بدهيم اين بحث به مراجع 
بين المللى كشيده شود چون در اينصورت حتما تعليق 

خواهيم شد.

افتتاحيه فولاد آره نا 
در هفته هفدهم

ورزش: با اعلام سعيد فتاحى، مسئول مسابقات ليگ 
برتر فوتبــال، ديدار افتتاحيه ورزشــگاه فــولاد آره نا، 
ورزشگاه جديد فولاد خوزســتان در هفته هفدهم بين 
دو تيم فولاد خوزستان و پرسپوليس برگزار خواهد شد. 
پيش از اين گفته شده بود كه قرار است ديدار افتتاحيه 
اين ورزشگاه يك ديدار ملى باشد و فولاد آره نا ميزبان 
يكى از بازى هاى دوستانه تيم ملى باشد. اين ورزشگاه 
ديروز (سه شــنبه) با حضور مسعود ســلطانى فر، وزير 
ورزش و جوانان و اسحاق جهانگيرى، معاون اول رئيس 

جمهور افتتاح شد.

باشگاه استقلال: مذاكره با 
خارجى ها فقط از طريق باشگاه 
ورزش: سايت باشگاه اســتقلال: طى روزهاى گذشته 
شايعات مختلفى در خصوص مذاكره باشگاه استقلال 
با بازيكنان خارجى جديد در فضاى مجازى مطرح شده 
است. در همين خصوص باشگاه استقلال به اطلاع كليه 
هواداران مى رساند كه در راستاى حضور قدرتمندانه در 
ادامه مسابقات و با هماهنگى كاملى كه ميان سرمربى 
محترم و باشــگاه وجود دارد، انجام هرگونه مذاكره با 
بازيكنان جديــد خارجى صرفا از طريق خود باشــگاه 

انجام خواهد شد.

ورزش: با توجه به نتايج استقلال در فصل جارى و عملكرد 
ضعيف بازيكنانــى چون الحاجى گــرو و ماركوس نيوماير، 
شايعه شده مبنى بر اينكه كادر فنى استقلال خواهان جذب 
دو بازيكن در نقل وانتقالات زمستانى شــده است. بررسى 
ليست استقلال در فصل جارى نشــان مى دهد كه اگر چه 
بازيكنان زيادى جذب شده اند، اما نتوانسته اند كارايى لازم 

را داشته باشند. 
*بازگشت ستاره هاى مصدوم

استقلال علاوه بر داشتن بازيكنان زياد، چند بازيكن مصدوم 
به نام هاى محســن كريمى، داريوش شــجاعيان و مرتضى 
آقاخان دارد كه هر سه از نيم فصل مى توانند براى استقلال 
بازى كنند. كريمى و آقاخان در خط حمله و شجاعيان در بال 
چپ به ميدان مى روند. مسئولان استقلال به خصوص اعضاى 
كميته فنى اين باشــگاه بايد با وينفرد شفر جلسه اى ويژه  
برگزار كنند تا هر بازيكنى جذب اين باشگاه نشده و اتفاقات 
گذشته براى خريدهاى اشتباه، تكرار نشود. نگاهى به ليست 
استقلال در نيم فصل دوم مى اندازيم و بررسى مى كنيم كه 
آيا اين تيم كمبود بازيكن دارد (اين مطلب بر فرض كنار رفتن 

گرو و نيوماير بررسى شده است).
*سنگر مطمئن

 استقلال دو دروازه بان آماده به نام هاى سيدحسين حسينى 

و سيدمهدى رحمتى را در اختيار دارد. شفر بايد انگيزه هاى 
حسينى را بازگرداند تا اين دروازه بان جوان بتواند به سنگربان 

قابل اعتمادى تبديل شود. 
*دفاع پر تعداد

پژمان منتظرى، محمد دانشگر، آرمين ســهرابيان، روزبه 
چشمى، وريا غفورى، فرشاد محمدى مهر و خسرو حيدرى 
مدافعان استقلال هستند. اگر منتظرى از مصدوميت رهايى 
پيدا كند، در كنار دانشــگر يا چشــمى زوج خط دفاعى را 
تشكيل مى دهد. وريا غفورى، محمدى مهر و حيدرى علاوه 
بر بازى در پست دفاع راســت، مى توانند به عنوان هافبك 
راســت هم به ميدان بروند. در پست دفاع چپ، سهرابيان و 
زكى پور حضور دارند. ســهرابيان توانايى بازى در قلب خط 
دفاعى را دارد و به همين دليل توسط كارلوس كى روش به 
تيم ملى دعوت شده است. تنها ايراد استقلال در حال حاضر، 
غيبت منتظرى است و شايد به دليل اينكه تمركز سهرابيان 
روى خط دفاع چپ باشد، استقلال نياز به جذب يك مدافع 

ديگر داشته باشد.
*در انتظار شجاعيان

ميثم تيمورى، على كريمى، فرشيد باقرى، فرشيد اسماعيلى، 
طارق همام، رضا آذرى و داريوش شــجاعيان هافبك هاى 
استقلال هستند. كريمى با توجه به مصدوميتى كه از قبل 

داشته، در همه بازى ها نتوانسته به ميدان برود. اين مسئله 
باعث شده شفر نتواند فرمانده واقعى در ميانه زمين داشته 
باشد. بنابراين يكى از مشــكلات اساسى استقلال، در پست 
خط ميانى اســت و نياز به بازيكنى دارد كه بتواند بازيكنان 
را رهبرى كند. بازگشت شجاعيان مى تواند خبر خوبى براى 
شفر باشــد تا از اين بازيكن تكنيكى در گوش چپ استفاده 

كند و طارق همام را به سمت راست ببرد.
*مهاجمان بى آزار

مرتضى تبريزى، روح االله باقرى، مهدى قائدى، جابر انصارى، 
اللهيار صيادمنش، ســجاد آقايى، محسن كريمى و مرتضى 
آقاخان. يكى از مشكلات اساسى استقلال در نيم فصل اول، 
نداشتن يك بازيكن تمام كننده بود. با اين شرايط، شايد شفر 
باز هم تصميم بگيرد كه بازيكن خارجى بهترى جذب شود تا 
فشار از روى مهاجمان استقلال برداشته شود، مهاجمى كه 

به مانند مامه تيام تمام كننده خوبى باشد.
*بدون اتحاد

با مقايسه آنچه در استقلال و پرسپوليس مى گذرد مى توان 
حلقه گمشــده آبى ها را پيدا كرد و آن هم چيزى نيست جز 
اتحاد و همدلى. پرســپوليس بدون جذب بازيكن و با وجود 
محروميت از نقل و انتقالات تا فينال آسيا رفت اما استقلال 
با وجود رسيدن به هفته دوازدهم ليگ برتر فوتبال هنوز هم 

در گير و دار اين موضوع است كه با رفتن ابراهيمى و تيام و 
جپاروف تضعيف شده است. 

 دستيار شفر نيم فصل مى آيد
استقلال بعد از جدايى ساناك دستيار جديدى را به كادر 
فنى اضافه نكرده است. به اين خاطر كه شفر جذب مربى 
جديدى را به باشگاه توصيه نكرده بود و اين موضوع چند 
بار از سوى مديران باشــگاه طرح شد. با گذشت 12 هفته 
از بازى ها اما سرمربى اســتقلال به اين نتيجه رسيده كه 
جاى خالى ســاناك را با مربى جديدى پر كند و بر اساس 
توافقات صورت گرفته قرار اســت ايــن كار در تعطيلات 

زمستانى انجام شود.
گفته مى شود مربى جديد استقلال به احتمال قوى خارجى 
خواهد بود. اين خبر از ســوى مدير عامل باشگاه استقلال 
هم تاييد شده است. اين در حالى است كه در ماه هاى اخير 
زمزمه هايى مبنى بر حضور مجتبى جبــارى در كادر فنى 
استقلال به گوش مى رسيد. او حتى يك بار در تمرينات تيم 
استقلال حاضر شد و با شفر هم صحبت كرد. اخيرا هم و در 
پى انتشار پستى از سوى داريوش يزدانى مبنى بر صحبت با 
كامران منزوى اينطور گفته شد مربى جديد استقلال داريوش 
يزدانى است اما آنطور كه از شواهد امر پيداست به زودى يك 

مربى خارجى جاى ساناك را پر خواهد كرد.

آيا استقلال به بازيكن جديد نياز دارد؟

ستاره سوزى 
در اردوگاه آبى

ورزش:  درحالى كه تنها چند روز تــا پايان مهلت قانونى اجراى 
قانون منع بكارگيرى بازنشستگان باقى مانده، هنوز تكليف نهايى 
پنج فدراسيون كه روساى آنها مشمول اجراى اين قانون هستند، 

مشخص نيست.
قانون منع بكارگيرى بازنشستگان در 24 شهريور براى اجرا ابلاغ 
شد و اكنون دو ماه پس از آن تاريخ، مهلت نهايى اجراى اين قانون 
فرا رسيده است. اجراى اين قانون در ورزش يكى از پرچالش ترين 
ها در بين همه دســتگاه هاى اجرايى بوده است. از تلاش ادارى 
براى مانع تراشــى در اجراى قانون گرفته تا جريان ســازى براى 
ماندگارى بيشتر در رياست فدراســيون هاى ورزشى از كمترين 
اتفاقات صورت گرفته توسط برخى مديران ورزشى مشمول اين 

قانون بوده است.
 با توجه به اين كه تاكنون ليســت رســمى روســاى بازنشسته 
فدراســيون هاى ورزشــى اعلام نشده، اما در پاســخ هاى مكرر 
مسئولان ورزشى و همچنين در پيگيرى هاى خبرنگاران مشخص 
شده كه حداقل 12 رئيس فدراسيون مشمول اجراى اين قانون مى 
شوند. پس از اعلام اين ليست، برخى از روساى فدراسيون ها نسبت 
به اجراى اين قانون رسما ابراز مخالفت كردند و هر چه زمان به جلو 
مى رفت شكل و شيوه اعتراض شان براى ترك رياست نيز جلوه 

نامناسب ترى به خود مى گرفت.
مديران فدراسيون فوتبال از يك طرف با اعلام اطاعت محض از 
تكليف قانونى، مصاحبه هايى را درباره دلايل عدم استعفايشان 
مطرح كردند. مهــدى تاج رئيس فدراســيون فوتبال و هيئت 
رئيسه اين فدراســيون به ديدار رئيس و هيئت رئيسه مجلس 
شوراى اسلامى رفتند و خواستار تعيين تكليف موضوع شدند 
اما عليرغم اتمام حجت رئيس مجلس هنوز هم زمزمه هايى از 
مديران فوتبال براى عدم پذيرش حقيقت و اســتعفا به گوش 

مى رسد.
احمد ضيايى رئيس فدراسيون واليبال نيز در همين راستا با اعلام 
رسمى مخالفت با استعفا، اظهارنظرهاى رسمى در اين باره انجام 
داد و چالش هايى را در اين حوزه ايجاد كرد. او كه به احتمال زياد 
بايد تا پنج شنبه  هفته جارى صندلى رياستش را ترك كند، اخيرا 
در اظهار نظرى اعلام كرده كه تكليــف كولاكوويچ را تا پايان آذر 

مشخص مى كند، اين بدان معنى است كه او خودش را بازنشسته 
نمى داند و متاسفانه اين مهم، تازه اول ماجرا خواهد بود.

در ليستى كه رســانه ها اعلام كردند، روســاى فدراسيون هاى 
قايقرانى، هاكى، ناشــنوايان، چوگان، ســه گانه، هندبال، جودو، 
واليبال ، فوتبال، كاراته، ورزش هاى همگانى و ورزش هاى رزمى 
مشمول قانون منع به كارگيرى بازنشستگان مى شدند. در هفته 
هاى گذشته با توجه به اســتعفاى برخى از روسا و يا قطعى شدن 
بازنشستگى شان، تكليف 7 فدراسيون از 12 فدراسيون مشخص 
شد، اما تاكنون وضعيت پنج فدراســيون همچنان در هاله اى از 

ابهام است.
وزارت ورزش و جوانــان تاكنون احمد گوارى را در فدراســيون 
قايقرانى، حسن اباذرى در فدراســيون هاكى، حسن سلگى را در 
فدراسيون ناشنوايان و ياشــار بى غم را در فدراسيون چوگان به 
عنوان سرپرست معرفى كرده است. با توجه به استعفاى محمدعلى 
صبور از فدراســيون ســه گانه، احمد نامنى به عنوان سرپرست 
معرفى شد. در فدراسيون هندبال نيز عليرضا رحيمى جايش را به 
رمضانعلى دولو داد. آخرين فدراسيونى هم كه وضعيت آن مشخص 
شد، فدراسيون جودو بود اما هنوز تكليف روساى فدراسيون هاى 
واليبال، فوتبــال، كاراتــه، ورزش هاى همگانــى و ورزش هاى 
رزمى رسما مشخص نشده و اين بلاتكليفى اجراى قانون در ورزش 

را دو چندان كرده است.
با وجود اين كه  پيش از اين 24 آبان ماه مهلت پايانى براى پايان 
كار بازنشســتگان اعلام شــده اما برخى اختلاف نظرها در ميان 
حقوقدانان در مورد زمان اجراى قانون، به احتمال زياد پايان آبان 
حداكثر زمان نهايى است كه بايد بازنشسته ها از پست هاى شان 
خداحافظى كنند اما عليرغم محدوديت زمانى تا پايان مهلت اجراى 
قانون منع بكارگيرى بازنشســته ها هنوز وضعيت برخى مديران 
بازنشسته در ورزش روشن نيســت و ظاهرا برخى از اين مديران 
همچنان دنبال جنگيدن تا آخرين نفس براى «خدمت» هستند.

اميد است كه روســا و مديران بازنشسته در اين ماجرا با تدبير و با 
نگاه منافع ملى عمل كنند تا اجــراى يك قانون حاكميتى بدون 
كوچكترين هزينه اى براى ورزش كشور همانند همه دستگاه هاى 

اجرايى در ورزش اجرايى شود.

ورزش: كميته انضباطى فدراسيون واليبال احكام خود درباره 
پرونده ديدار هفته ششم ميان دو تيم شهردارى اروميه و پيام 

خراسان را اعلام كرد.
جلسه كميته انضباطى فدراسيون واليبال با حضور اعضا و براى 
رسيدگى به حواشى مســابقه واليبال بين تيم هاى شهردارى 

اروميه و پيام خراسان برگزار شد و احكام زير صادر گرديد.
 1.تيم واليبال شهردارى اروميه به لحاظ رفتار نامناسب برخورد 
تماشاگران به يك جلسه محروميت از حضور تماشاگران در بازى 
خانگى و پرداخت يكصد ميليون ريــال جريمه نقدى محكوم 

شد(اين رفتار مسبوق به سابقه بوده است).
 2.سرمربى تيم شــهردارى اروميه آقاى جاويد محسنى نيا به 
لحاظ اعتراض به داور و رفتار توهين آميز به تذكر كتبى با درج 

در پرونده محكوم شد.
 3.فردى كه با آقاى سيد محمد موســوى برخورد داشته و به 
هتك حرمت منتهى گشــته تا پايان نيم فصــل از حضور در 

سالن هاى مسابقه واليبال محروم شد.
فيروزى:بازبينى فيلم با موبايل تاثيرى روى داور نداشت
ابراهيم فيروزى، رئيس كميته داوران فدراسيون واليبال پس از 
صدور اين احكام مى گويد: بخشى از اتفاقات اين بازى كه مربوط 
به مسئله داورى بود، ما در جلسه با اعضاى كميته داوران، اعضاى 
سازمان ليگ، ناظر داورى و داوران اين مسابقه مطرح كرديم. 
اينكه داور از دوربين يا موبايل براى بازبينى فيلم استفاده كند، 
غيرقانونى است. آنطور كه دوســتان در جلسه گفتند تماشاى 
اين فيلم به اصرار اعضاى تيم شهردارى اروميه بوده و تاثيرى در 

اتخاذ تصميم داور نداشته است.
وى گفت: از آنجايى كه تيم ها در ليگ برتر فشــرده و نزديك 
رقابت مى كنند، بخشنامه كرديم كه همه استان ها بايد از داوران 
ملى و باتجربه براى داور خط استفاده كنند. ضمنا قوانين دست 
داور اول را باز گذاشته كه اگر داور خط خوب كار خودش را انجام 

نمى دهد، آن را جايگزين كند. 

مهلت قانونى رو به اتمام است اما هنوز 5 فدراسيون بلاتكليفند

بازنشسته هاى ماجراجو

ورزش: سرمربى پرسپوليس در گفت وگويى از اين 
اتفاقات و برنامه ريزى ها انتقاد كرده و مدعى شده 
كه با تيم زير 17 سال هاى پرسپوليس به مصاف 

پيكان خواهد رفت. اين گفت وگو را بخوانيد:
-از پرسپوليس خواسته شــده كه بدون 

ملى پوشانش در ليگ به ميدان برود.
اما ما اين كار را نمى توانيم انجام دهيم چرا 

كه انگار متهم هستيم كه به عنوان 
نماينده ايران به فينال آسيا رفتيم! 
طبعاً نمى خواهيم زير بار اين برنامه 

برويم.
-اما مسئولان سازمان ليگ 
عنوان كرده اند كه باشگاه 

پرسپوليس نامه زده و با 
اين موضوع موافقت كرده 

است!
اينكه نامه بزنند يا نه در حيطه 

كارى من نيست و اگر نامه نگارى 
هم شده باشد از سوى باشگاه بوده اما 

به من بگوييد در غياب ملى پوشــان و 
مصدومان بايد چطــور در ليگ بازى 
كنيم؟ چه تيمــى مى تواند اينطور 
به ميدان برود؟ ما 4 بازيكن در تيم 
اميد، 2 بازيكن در تيم بزرگسالان و 
يك بازيكن در تيم ملى عراق داريم 
و 2 مصدوم هم روى دست ماست 
و در اين شــرايط به من بگوييد 

چطور بايد بازى كنيم. 

- سعيد فتاحى مسئول برگزارى مسابقات عنوان 
كرده كه باشگاه پرسپوليس نامه اى به سازمان 
ليگ زده و اعلام كــرده كه هر زمان بگويند 

حتى بدون ملى پوشان بازى مى كنيم.
من مشكلى ندارم و هر زمان كه فتاحى و دوستانش 
دوســت دارند، مى توانند نامه باشگاه پرسپوليس 
را منتشــر كنند اما من نمى دانم كه چه 
نامه اى زده شــده ولــى مى دانم 
كــه مى توانيــم در فيفــا دى 
بــازى نكنيم و ايــن حرف من 
با اســتناد به قانون فيفا است. 
اگر قوانين فيفا اجازه مى دهد 
كه در فيفــا دى بازى كنيم، 
بازى مى كنيم اما آنها چطور 
فكــر كردنــد كــه در غياب 
ملى پوشــانمان در فيفا دى 
مى توانيم به ميــدان برويم؟ 
ما بدون 10 بازيكن بازى خواهيم 

كرد اگر قوانين بگويد.
-در ايــن شــرايط چطــور 
مى خواهيد مقابــل پيكان به 

ميدان برويد؟
 ما بــا تيم زيــر 17 ســاله ها بازى 
مى كنيم! اگر قرار بر اين اســت كه 
بازى انجام شــود و رسمى نباشد 
بــا همان زيــر 17 ســاله ها بازى 
مى كنيم و من هم يكشنبه به ايران 
بر مى گردم تا آماده اين بازى شويم.

ايسنا: سرمربى تيم ملى وزنه بردارى با رضايت از عملكرد ملى پوشان 
در مسابقات جهانى گفت: قهرمانى ســهراب مرادى واقعا خوشحال 

كننده بود و دو نماينده ايران در 102 كيلوگرم رقابت ديدنى داشتند.
سرمربى تيم ملى در پاسخ به اين پرسش كه وزنه هاى سهراب مرادى 
را خودش انتخاب كرد يا با سهراب هم مشورت مى كرد، گفت: قطعا با 
هماهنگى خود سهراب مرادى بود.در يك ضرب كار را 182 كيلوگرم 
آغاز كرديم و بعد دنبال شكستن ركورد جهان بوديم. براى دوضرب هم 
برنامه داشتيم با 22-223 كار را شروع كنيم. خدا را شكر كه سهراب 
توانست وزنه 230 كيلوگرم را بالاى سر ببرد و وزنه بردار چينى را جا  
بگذارد. قطعا سهراب مرادى هيچ وقت به اين وزنه بردار چينى نخواهد 
باخت و من اين را با اطمينان مى گويم. تيان تائو وزنه بردار بزرگى است  

اما سهراب مرادى حرف اول را خواهد زد.
برخواه در پاسخ به اين پرسش كه از كسب كدام مدال بيشتر لذت 
برد، تاكيد كرد: مدال ســهراب خيلى خوشــحال كننده بود چون 
وزنه بردار چين خيلى به ما نزديك شــده بود. رقابت دســته 102 
كيلوگرم هم ديدنى بود و خدا را شــكر كه بــراى دو نماينده ايران 

ختم به خير شد.
او درباره عملكرد بيرالوند  و مهار وزنه 218 كيلوگرم كه منجر  به كسب 
طلاى دوضرب جهان شــد نيز گفت: كســانى كه رقابت دسته 102 
كيلوگرم را ديدند فكر مى كنم از رقابت  دو وزنه بردار ايران لذت برده 
باشند. رضا بيرالوند براى اينكه روى سكوى قهرمانى برود، اگر به ركورد 
بالاترى در دوضرب احتياج داشــت ، وزنه اى بيشتر از 218 كيلوگرم 
براى او مى گرفتيم و به نظرم توانايى اين را هم داشــت بيشتر از 218 
كيلوگرم بزند چون او با مهار وزنه 218 كيلوگرم ثابت كرد توانايى اش 
بيشــتر از اين وزنه بود. بيرالوند در يك ضرب به طور مكرر وزنه هاى 

بالاترى نسبت به 175 كيلوگرم زده بود اما دو، سه هفته قبل از مسابقات 
جهانى از ناحيه كتف دچار آسيب ديدگى شد از اين رو مجبور شديم 
با وزنه هاى پايين ترى كار را شــروع كنيم. اگر آسيب ديدگى برايش 
پيش نيامده بود در يك ضرب وزنه بالاتر از 180 كيلوگرم را مى زد. با 
اين حال فكر مى كنم بيرالوند اين توانايى را دارد كه از سال آينده روى 

سكوى قهرمانى برود.
سرمربى تيم ملى با اميدوارى به آينده على داودى 19 ساله در دسته 
فوق ســنگين جهان تاكيد كرد: ما از قبل برنامه داشتيم بعد از اينكه 
جايگاه على داودى در جدول تثبيت شد، به رتبه هاى بالاترى برسد و 
دنبال اين بوديم كه در دوضرب روى سكو برود و اگر 245 كيلوگرم را 
مى زد اين اتفاق مى افتاد. در كل عملكرد  داودى خوب بود . او در يك 

ضرب براى اولين مرتبه 197 كيلوگرم را زد و توانست ركورد شخصى 
خود را نيز ارتقا دهد و از روحيه و اعتماد به نفس خوبى برخوردار است.

ســرمربى تيم ملى در مورد اينكه چرا در ليســت مقدماتى تعداد 
نفرات بيشــترى را قرار نداد تا در نهايت تيم ناقص اعزام نشــود، 
تصريح كرد: بيشتر از 12 نفر نمى توانستيم اسم بدهيم. بايد تعداد 
نفرات بيشترى در سيســتم آدامز قرار مى گرفتند تا اين امكان را 
داشته باشيم كه در ليست نهايى جايگزين كنيم. اينكه ليست نهايى 
نسبت به ليست مقدماتى تغييرات داشــته باشد منع قانونى ندارد 
اما ورزشكاران بايد به عنوان ورزشكار فعال معرفى شده باشند براى 
نمونه عارف خاكى به عنوان ورزشــكار فعال معرفى شده بود از اين 
رو نامش در ليســت مقدماتى نبود اما توانســتيم در ليست نهايى 
جايگزين كنيم. ما عليرضا ســليمانى و همايون تيمورى  و محمد 
زارعى را در اردو داشتيم و فكر مى كرديم اسامى آنها در زمان مقرر 

به عنوان ورزشكار فعال اعلام شده است.

سرمربى تيم ملى وزنه بردارى :

سهراب مرادى حرف اول را در دنيا مى زند

چهارشنبه 23 آبان ليگ برتر واليبال
 شهردارى تبريز - شهردارى اروميه
 ساعت: 16:00 زنده از شبكه ورزش

پنجشنبه 24 آبان ليگ برتر بسكتبال
 شيميدر - ذوب آهن

 ساعت: 15:00 زنده از شبكه ورزش

پنجشنبه 24 آبان فوتبال ليگ ملت هاى اروپا
 كرواسى - اسپانيا

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه

جمعه 25 آبان فوتبال ليگ ملت هاى اروپا
 هلند - فرانسه

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه

جمعه 25 آبان فوتبال ليگ ملت هاى اروپا
 ولز - دانمارك

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما شناسايى و برخورد با ضارب محمد موسوى

شهردارى اروميه به خاطر بازى جنجالى محروم شد

محمد انصارى با پيشنهاد مالى بسيار ورزش: محمد انصارى با پيشنهاد مالى بسيار ورزش: محمد انصارى با پيشنهاد مالى بسيار 
خوبى از شرق آسيا مواجه شده و تقريبا كار 
او براى جدايى از پرسپوليس تمام شده بود 
كه با توجه به قيمت كنونــى دلار، درآمد 
خوبى از انتقال او به باشــگاه پرســپوليس  

مى رسيد اما حالا با مصدوميت اين بازيكن در 
ديدار مقابل كاشيما آنتلرز و پارگى رباط صليبى او 

ديگر شانس لژيونر شدن را از دست داده 
و بايد ديد كه آيــا اين انتقال در 

انتهاى فصــل و با بهبود وى 
رقم مى خورد يا به طور كلى 
منتفى شده است. گفتنى 
است كه محمد انصارى 
پيش از اين در نيم فصل 
ليگ شــانزدهم هم از 
ليگ چين پيشنهادى 
يك ميليون دلارى(با 
فرض دلارى 10 هزار 
تومان، مبلغى بالغ بر 
 ميليارد تومان) 
داشت كه در نهايت 
تجميــع تصميــم 
خودش و باشــگاه 
بر اين شــد كه در 

پرسپوليس بماند.
آخريــن  در  وى 
گفت و گويش در 
مورد مصدوميتش 

صحبت هــاى 
زير را مطرح 

*بازگشت با *بازگشت با 

هيچ بازيكنى اميــدوارم براى 
پيش نيايد، اما مصدوميت هم جزئى 
از فوتبال است و بايد با اين مسئله كنار 
بياييم. برخى بازيكنان خوب تيم ما 

هم در اين فصل با مشــكل مصدوميت 
روبرو شدند؛ مثل محســن ربيع خواه كه 
خيلى خوب توانست به ميادين بازگردد 
و در بازى با كاشيما هم به تيم كمك كرد، 
حسين ماهينى هم كه متأسفانه با مشكل 
مصدوميت روبرو شــد. اميدوارم بتوانم با 
كمك پزشكان و دعاى همه مردم، با قدرت 

بيشترى به فوتبال برگردم.
* مصدوميت جزئى داشتم

بعضــى بازيكنان  دچار ايــن مصدوميت 
شــده بودند، و درباره اين لحظه آســيب 

ديدگى توضيح مى دادند، و من در آن لحظه 
احســاس كردم كه همان اتفاق برايم افتاده. 

در صحنه اى كه مصدوم شدم، هيچ برخوردى 

با بازيكن ژاپنى نداشــتم؛ پيــش از ديدار برابر 
الهلال در مرحله گروهى فصل گذشــته ليگ 
قهرمانان كه با تســاوى صفر - صفر تمام شد، 
مصدوميت جزئى داشتم و به توصيه پزشكان 
بايد با مراقبت بيشترى در ميدان بازى كنم. 
در هر صورت با همان وضعيت بازى مى كردم 
كه سرانجام در اين ديدار (بازى برگشت برابر 
كاشــيما آنتلرز) اين آسيب ديدگى 

شديد برايم پيش آمد.

*پايان فصل
پس از انجــام كارهاى 
مقدماتــى و اقدامات 
پيش از عمل مثل يخ 
درمانى و فيزيوتراپى، 
دكتر نظر خود را در 
مورد زمــان انجام 
عمل جراحى اعلام 
خواهد كــرد كه به 
نظرم حدود يك ماه 
ديگر زانويم را عمل 
خواهم كرد. متأســفانه بازى هاى 
اين فصل را به طور كامل از دست 

دادم.

*خدا خيلى به ما كمك 
كردكرد

اگر به شــرايط پرسپوليس 
ه كنيــم، بــا وضعيتى  نگا
كــه از مرحلــه گروهــى 
صعود كرديــم، و با توجه 
بــه اتفاقاتى كــه در هر 
فتاد  مرحلــه براى مــا ا
بــر  مثــل پيــروزى برا
مــارات با گل  لجزيره ا ا
دقايــق پايانــى كاپيتان 
جلال حســينى يــا بازى 
بــا الدحيــل قطــر، همه 
نشــانگر آن اســت كه در 
زيها خــدا خيلى به  ين با ا
ما كمــك كــرد. بازيكنان 
بســيار خوبى را از دســت 
داديم كه هر كــدام از آنها 
براى تيــم ما وزنــه مهمى 
بودند. اين مسئله نشان مى 
دهد كه تيم مــا متكى به يك 
فرد نيســت و هرگاه خدا بخواهد 
تفاقى را رقم بزند، بــه هر طريقى  ا
اين كار انجام مى شــود. به نظرم تك 
تك افــرادى كه در طــول اين مدت 
پرسپوليس را كمك كردند، در اين 

موفقيت هم سهيم هستند. 

كرانچار: عراق رقيب اصلى ماست
ورزش: سرمربى تيم اميد فوتبال ايران كه روز چهارشنبه وارد تهران خواهد شد درباره 
قرعه كشى مرحله مقدماتى بازى هاى قهرمانى زير 23 سال آسيا گفت: هيچ گروه آسانى 

وجود ندارد و ما بايد با قدرت به دنبال صعود از گروه باشيم.
 كرانچار گفت: مشكلى پيش آمده بود كه خوشبختانه حل شده و من صبح چهارشنبه 
وارد تهران خواهم شد. البته در روزهاى گذشته با ساير اعضاى كادر فنى در تماس بودم 
و تمرينات طبق برنامه دنبال شد. سرمربى تيم ملى فوتبال اميد همچنين در خصوص 
مرحله مقدماتى مسابقات قهرمانى زير 23 سال آسيا كه در حقيقت رقابت هاى انتخابى 
المپيك نيز محسوب مى شود و قرعه كشى اين بازى ها گفت: طبيعتا هيچ گروه آسانى 
وجود ندارد و ما بايد براى رويارويى با هر حريفى آماده باشيم اما در مورد گروه خودمان 
بايد بگويم  عراق رقيب اصلى ماست و يكى از تيم هاى قدرتمند فوتبال آسيا محسوب 
مى شود كه از آنها شناخت كامل داريم. در تركيب اين تيم بازيكنانى حضور دارند كه 

عضو ثابت تيم بزرگسالان عراق هستند. 
دو تيم يمن و تركمنستان هم در اين گروه حاضر هستند كه براى ما حريفانى ناشناخته 
محسوب مى شوند. طبيعتا رقابت هاى اين مرحله بسيار حساس خواهد بود و بايد تلاش 
كنيم تا با قدرت مجوز صعود به مرحله نهايى را كســب كنيــم. كرانچار همچنين در 
خصوص بازى روز 29 آبان برابر تيم اميد عمان نيز اظهار داشت: من از ابتدا گفته بودم 
كه بازى هاى تداركاتى براى ما اهميت زيادى دارد و در روند آماده سازى تيم تاثيرگذار 
خواهد بود. مسابقه با عمان هم مى تواند بازى بسيار خوبى باشد و فرصت مناسبى براى 
ارزيابى عملكرد بازيكنان در برابر يك تيــم قدرتمند. اميدوارم در فرصت هاى بعدى و 
فيفادى هاى پيش رو به اين روند ادامه بدهيم و بازى هاى تداركاتى مناسبى را برگزار 

كنيم.

اتفاق باورنكردنى در آزادى
 خوشحالى مربى تيم ملى  از قهرمان نشدن پرسپوليس !

نود: پرسپوليسى ها در حالى ميزبان بازى برگشت فينال ليگ قهرمانان آسيا بودند كه حضور 
نداشتن كارلوس كى روش سرمربى تيم ملى براى ديدن اين بازى از نكات تعجب برانگيز اين 
روز بود. در حالى كه ميهمانان خارجى زيادى از جمله جانى اينفانتينو رئيس فدراسيون جهانى 
فوتبال فيفا و شيخ سلمان رئيس AFC در ورزشگاه آزادى براى ديدن اين بازى حضور داشتند، 
ســرمربى تيم ملى تصميم گرفت يك روز بعد از فينال آسيا به تهران بيايد و فينال مهمترين 
بازى باشگاهى در سطح قاره آسيا را نبيند. در كنار بحث عدم حضور كارلوس كى روش در بازى 
فينال، نقل قولى در روزهاى گذشته از طرف مهرداد مسعودى مشاور عالى فدراسيون فوتبال 
قطر براى جام جهانى 2022 كه براى ديدن بازى پرســپوليس و كاشيما آنتلرز ژاپن به تهران 
آمده بود، مطرح شده است.  مسعودى كه چهره  اى معتبر در فوتبال دنياست در ورزشگاه آزادى 
بازى را ديده، او پس از بازى در مورد واكنش دستيار برزيلى كى روش به يكى از دوستانش گفته 
است:«من در بازى فينال چيزى ديدم كه از ناكامى پرسپوليس در رسيدن به عنوان قهرمانى 
دردناك تر بود. من به همــراه يك هيئت بلند پايه قطرى براى فينــال در تهران بودم. من در 
جايگاه VVIP پشت شيشه اى كه پشت صندلى هاى رديف سوم مى باشد بازى را دنبال مى 
كردم. در كنارم مربى برزيلى-پرتغالى دروازه بانان تيم  ملى ايستاده بود كه به محض به صدا در 
آمدن سوت پايان بازى، ايشان مشت هاى گره كرده خود را به هوا برد. من از اين حركت او مات 
و مبهوت شدم. بلافاصله به او  گفتم به چه حقى در حالى كه در استخدام فوتبال ايران هست 
و مردم ايران حقوق او را مى دهند، از ناكامى نماينده ايران اينچنين خوشحال شد؟ چيزهاى 
ديگرى هم به او  گفتم كه جوابى براى آن نداشــت. تنها توضيحش آن بود كه همشهرى زيكو 

هست و به او تبريك مى گفت!»

محمد انصارى پيشنهاد مالى خوبى از شرق آسيا داشت
مصدوميت  ده ميليارد ى!

 برانكو: با 17ساله ها در ليگ  بازى مى كنيم

ورزش: حضور 5 ملى پوش پرسپوليس در شرايطى است كه اين تيم با مصدوميت 3 بازيكن اصلى اش يعنى حسين ماهينى، محمد انصارى و 
اميد عاليشاه دست و پنجه نرم مى كند و همچنين پيش از آن به دليل محروميت نقل و انتقالاتى با كمبود بازيكن دست به گريبان بود. حال در 
چنين شرايطى نبود ملى پوشان تركيب پرسپوليس را دگرگون مى كند و همچنين نيمكت اين تيم را خالى تر از گذشته خواهد كرد. بوژيدار 
رادوشويچ در درون دروازه مى ايستد، شجاع خليل زاده و سيدجلال حسينى در دفاع ميانى حضور خواهند داشت، محسن ربيع خواه احتمالا 

دفاع راست و شايان مصلح دفاع چپ خواهد بود. 
در خط هافبك كمال كاميابى نيا هافبك دفاعى بازى مى كند و در جناح چپ و راست احسان علوان زاده و آدام همتى حضور خواهند داشت 
و نوك لوزى احتمالا به سيامك نعمتى سپرده مى شود. تنها پستى كه قرمزها تغييرى در آن نخواهند داشت خط حمله خواهد بود؛ جايى كه 
على عليپور و گادوين منشا بازى مى كنند و اميدوارند در بازى با پيكان موفق به گلزنى شوند. اما روى نيمكت تقريبا هيچ بازيكنى وجود نخواهد 
داشت و تنها ابوالفضل درويش وند و شاهين عباسيان نيمكت نشين خواهند بود. البته بازگشت اميد عاليشاه مى تواند شرايط را تغيير دهد اما 
حتى در اين صورت نيز كار پرسپوليس براى اين مسابقه بسيار سخت است. از طرف ديگر خبرهاى قطعى از طرف مسئولان تيم اميد حاكى از 
بازگشت حميدرضا طاهرخانى و سعيد حسين پور به اردوى تيم پرسپوليس پيش از بازى با پيكان است كه در چنين شرايطى اين دو كه سابقه 

يك دقيقه بازى در ليگ قهرمانان آسيا را دارند نيز مى توانند به تيمشان كمك كنند. 

سرمربى پرسپوليس در گفت وگويى از اين 
اتفاقات و برنامه ريزى ها انتقاد كرده و مدعى شده 
 سال هاى پرسپوليس به مصاف 

پيكان خواهد رفت. اين گفت وگو را بخوانيد:
-از پرسپوليس خواسته شــده كه بدون 

ملى پوشانش در ليگ به ميدان برود.
اما ما اين كار را نمى توانيم انجام دهيم چرا 

كه انگار متهم هستيم كه به عنوان 
نماينده ايران به فينال آسيا رفتيم! 
طبعاً نمى خواهيم زير بار اين برنامه 

-اما مسئولان سازمان ليگ 
عنوان كرده اند كه باشگاه 

پرسپوليس نامه زده و با 
اين موضوع موافقت كرده 

اينكه نامه بزنند يا نه در حيطه 
كارى من نيست و اگر نامه نگارى 

هم شده باشد از سوى باشگاه بوده اما 
به من بگوييد در غياب ملى پوشــان و 
مصدومان بايد چطــور در ليگ بازى 
كنيم؟ چه تيمــى مى تواند اينطور 
 بازيكن در تيم 
 بازيكن در تيم بزرگسالان و 
يك بازيكن در تيم ملى عراق داريم 
 مصدوم هم روى دست ماست 
و در اين شــرايط به من بگوييد 

- سعيد فتاحى مسئول برگزارى مسابقات عنوان 
كرده كه باشگاه پرسپوليس نامه اى به سازمان 
ليگ زده و اعلام كــرده كه هر زمان بگويند 

حتى بدون ملى پوشان بازى مى كنيم.
من مشكلى ندارم و هر زمان كه فتاحى و دوستانش 
دوســت دارند، مى توانند نامه باشگاه پرسپوليس 
را منتشــر كنند اما من نمى دانم كه چه 
نامه اى زده شــده ولــى مى دانم 
كــه مى توانيــم در فيفــا دى 
بــازى نكنيم و ايــن حرف من 
با اســتناد به قانون فيفا است. 
اگر قوانين فيفا اجازه مى دهد 
كه در فيفــا دى بازى كنيم، 
بازى مى كنيم اما آنها چطور 
فكــر كردنــد كــه در غياب 
ملى پوشــانمان در فيفا دى 
مى توانيم به ميــدان برويم؟ 

ما بدون 
كرد اگر قوانين بگويد.

-در ايــن شــرايط چطــور 
مى خواهيد مقابــل پيكان به 

ميدان برويد؟
 ما بــا تيم زيــر 

مى كنيم! اگر قرار بر اين اســت كه 
بازى انجام شــود و رسمى نباشد 

بــا همان زيــر 
مى كنيم و من هم يكشنبه به ايران 
بر مى گردم تا آماده اين بازى شويم.
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«گل» 50 بازيكن برتر سال را انتخاب مى كند
مسى در رتبه پنجم؟! 

پرسپوليس با 13 بازيكن مقابل پيكان

اميرمحمد سلطانپور : ســايت معتبــر گل به رسم هر 
ســال 50بازيكن برتر ســال را انتخاب كرده است. اين 
اتفاق در حالى براى بهترين هاى ســال 2018 مى افتد 
كه بسيارى با نزديك شــدن به پايان سال منتظر اعلام 

جوايز معتبر انفرادى براى فوق ستاره ها توسط سايت ها 
و نهادهاى مختلف هســتند. در كنار جوايز سالانه فيفا 
با عنــوان The best كه برنده آن لوكا مودريچ شــد و 
همينطور توپ طلا كــه چند وقت ديگر توســط مجله 

فرانس فوتبــال برگزار خواهد شــد، ســايت گل نيز با 
انتخاب سالانه خود از بهترين بازيكنان، توجهات زيادى 
را به خــود جلب مى كند كــه در زير 5بازيكــن برتر به 

انتخاب اين سايت را با هم بررسى مى كنيم.

 رتبه اول - لوكا مودريچ
در دهه هاى قبل رســيدن به عنوان بهترين بازيكن سال جهان 
با وجود ســختى زياد اما غير ممكن نبود. اما با ظهور دو اعجوبه 
يعنى كريستيانو رونالدو و ليونل مسى به صورت همزمان كه اين 
عنوان را براى مدت بيش از يك دهه در تسخير خود نگه داشتند 
بهترين شدن كارى نزديك به غيرممكن به نظر مى رسيد. به جز 
بهترين شدن در جهان به انتخاب فيفا، لوكا مودريچ بعدها مى 
تواند از شكستن طلسم اين دو بازيكن بيشتر به خود ببالد. او هدف 
اصلى خود را توپ طلا گذاشته اما انتخاب به عنوان بهترين توسط 

سايت گل نيز دستاورد بزرگى است.
رتبه دوم - كريستيانو رونالدو

شايد اين فوق ستاره پرتغالى در شكستن ركورد 50گل زده در 
يك فصل براى سومين سال پياپى باز ماند، اما با موفقيت به رئال 
مادريد دوباره كمك كرد تا براى ســومين سال پياپى به عنوان 

قهرمانى اروپا دست پيدا كنند.

اين مهاجم 33ساله كه در تابســتان با رقم 100ميليون يورو به 
يوونتوس پيوست، فصل گذشته با 15گل به عنوان آقاى گل ليگ 
قهرمانان دست پيدا كرد كه شامل شايد زيباترين گل تاريخ اين 
مسابقات با گل برگردان فوق العاده مقابل يوونتوس در دور يك 

چهارم نهايى باشد.
رتبه سوم - محمد صلاح

بعد از پيوســتن به ليورپول از آاس رم در تابستان 2017، اين 
وينگر مصرى در اولين فصل حضور خود در ميان قرمزها، موفق 
شــد ركورد گلزنى در يك فصل ليگ برتر انگليس را با 32گل 
بشــكند. البته روياى قهرمانى او در اروپا در فينال با مصدوميت 

به پايان رسيد.
رتبه چهارم - كيليان امباپه پى اس جى

جديدترين فوق ســتاره فوتبال جهان، با گلزنى در فينال جام 
جهانى در كنار ديگر اســطوره تاريخ يعنى پله قرار گرفت كه در 

نوجوانى به اين مهم دســت يافته است. كيليان امباپه با سرعت 
باورنكردنى خود چهار گل در روســيه به ثمر رساند و همينطور 
در اولين فصل حضور در پى اس جى نيز آمار فوق العاده 22گل 

زده را ثبت كرد.
رتبه پنجم - ليونل مسى

جام جهانى بار ديگر براى ليونل مسى تجربه اى تلخ بود و با حذف 
به همراه آرژانتين در دور يك شانزدهم نهايى باز هم دستش به 

اين جام بزرگ نرسيد. 
با اين وجود شماره 10 بارسلونا فصل بسيار خوبى را در داخل 
اسپانيا گذراند و اصلى ترين كمك به بارسلونا براى قهرمانى 
در  لاليگا و جام حذفى اسپانيا بود. مسى 45گل در مسابقات 
مختلف در فصل 18-2017 به ثمر رساند كه بيشترين تعداد 
در ميان همــه بازيكنان بود.34گل در لاليــگا برايش كفش 
طلاى اروپا را به همراه داشت اما او از نظر دادن پاس گل نيز 

در اسپانيا بهترين بود.



 ادب و هنر / جواد شيخ الاسلامى  جايزه 
ادبى قيصر امين پور جايزه اى غيردولتى اســت 
كه به منظور معرفى آثار برگزيده شاعران جوان 
زير عنوان جايزه كتاب سال به همت دفتر شعر 
جوان و به مناســبت ســالروز درگذشت قيصر 
امين پور (8 آبان) برگزار مى شود. اين جايزه به 
شــاعران برگزيده اى اهدا مى شود كه سن آن ها 
كمتر از 30 سال باشــد و همچنين نوبت اول 

چاپ اثرشان مربوط به سال برگزارى باشد.
به گزارش قــدس در دومين جايزه ادبى قيصر 
امين پور، ميلاد عرفان پور، مؤلف مجموعه  شعر 
«تماشايى» و حسين دهلوى مؤلف مجموعه غزل 
«آشــفتگى» دو شاعرى بودند كه كتاب آن ها به 
طور مشترك در بخش «كتاب سال شعر كهن» 

برگزيده شد. 

 ميلاد عرفان پور
عرفان پور با اعلام اينكه در مسير نجف به كربلا از 
برگزيده شدنش در جايزه قيصر امين پور اطلاع 
پيدا كرده است، گفت: آن شب دو اتفاق خوب 
بــراى من افتاد؛ يكى پيش از اينكه اين خبر به 
من برسد يك شــاعر جوان و بسيار مستعد را 
در همان موكب هاى بين راه شــناختم. ايشان 
بســيار ابراز محبت كرد و گفت كه سال هاست 
كتاب هاى بنده را مى خواند و به رباعى علاقه مند 
شده است. رباعى هاى بسيار خوبى هم براى من 
خواند كه بسيار انرژى گرفتم. اتفاق خوب ديگر 
خبر برگزيده شدن در جايره قيصر امين پور بود. 
شــاعر مجموعه شــعر «درباره تو» با تأكيد بر 
اين نكته كه كشف اســتعدادهاى جوان بسيار 
ارزشــمندتر از جوايز جشنواره هاســت، افزود: 
يافتن آن شاعر جوان خيلى براى من دلچسب تر 
و شــيرين تر از خبر برگزيده شــدنم بود. من 
معمــولاً از ايــن اتفاق ها خيلى خوشــحال تر 
مى شــوم، چرا كه جوايز مى آيند و مى روند اما 
پيدا كردن شــاعران بااســتعداد و خوش آتيه 
در شــعر، مى تواند انرژى لازم براى استمرار در 
اين مسير را به انســان بدهد. عرفان پور تأكيد 
كرد: يكى از دلايلى كه من در ســال هاى اخير 
شــعر گفتنم ادامه پيدا كرده و چشــمه شعرم 
نخشكيده است، همين ارتباط داشتن با شاعران 
جوان بوده اســت. دليل ديگر هم شــعر گفتن 
براى هيئت اســت كه به كارم بركت مى دهد. 
شــك ندارم اگر من در حوزه شعر هيئت فعال 

نبودم اين بركت را در كارم نمى ديدم.
شــاعر مجموعه شــعر «از آخر مجلس» درباره 
كتاب «تماشــايى» اظهار كرد: مجموعه شــعر 
تماشــايى در ســه قالب نيمايى، غزل و رباعى 
منتشر شده است. حدود 70 رباعى، 40 نيمايى 
و 20 غزل در اين كتاب است و توسط انتشارات 
«شهرستان ادب» منتشــر شده است. غزل ها و 

نيمايى هاى اين كتاب حاصل چهار پنج ســال 
گذشته و رباعى ها بيشتر حاصل سال 96 هست. 
جوان تريــن نامــزد جشــنواره «قلــم زرين» 
درخصوص اســتفاده از قالب هاى متنوع شعرى 
گفت: شــاعرى كه فقط رباعى يا غزل مى گويد 
از امكانــات و فرصت هايى كه ســاير قالب ها 
در اختيــارش قرار مى دهند بــى بهره مى ماند. 
موفقيت شاعرى كه تك قالبى كار مى كند خيلى 
زياد نيست. شاعران برجســته ما هم در طول 
تاريخ فقط در يك قالب محدود نشده اند. البته 
استثنا هم داريم، مثل خيام كه از او فقط رباعى 
مانده اســت. اگرچه به احتمــال زياد خيام در 
قالب هاى مختلف شعر نوشته و فقط رباعى هاى 
او باقى مانده اســت. براى همين من احساس 
مى كنم غزل گفتن و نيمايى گفتن و ترانه گفتن 
و حتى نوحه گفتن بــه رباعى كمك مى كند؛ 

درواقع قالب ها هم افزايى دارند. 
ميلاد عرفان پور درباره حضور انديشه در غزل ها 
و نيمايى هاى تازه اش گفت: طبيعتاً نگاه شــاعر 
در همه قالب ها معمولاً يكى است؛ اگرچه غزل 
كمى متفاوت اســت؛ يعنى طبيعتاً شاعرى كه 
در قالب غزل شــعر مى گويد بايد اقتضائات آن 
را رعايت كند و در رباعى هم همين طور. شاعر 

اقتضائــات مختص به هر قالب را بايد رعايت 
كند اما انديشــه كلى شــاعر معمولاً 

انديشه اســت. حالا ممكن  همان 
اســت در غزل انديشــه تغزلى تر 
بيان شود، در رباعى حكمى تر و 
فصيح تر و يا در قالب هايى مثل 
مثنوى روايى و حماســى تر. اما 
بايد گفت اقتضاى قالب ها چندان 
روى انديشه شاعر تأثير نمى گذارد 

و اين تفاوت بيشتر در نوع بيان آن 
انديشه وجود دارد. 

برگزيده جايزه قيصــر امين پور درباره 
مضامين كتاب تماشايى افزود: 

در كتاب تماشايى مانند 
ساير كتاب هاى من 

مضاميــن و موضوعاتِ مختلفى برقرار اســت، 
چراكه بنده اعتقاد دارم شاعر بايد آيينه زندگى 
خودش باشــد و زندگى هم پــر از حالت هاى 
متنوع و همراه با تفكــر در موضوعات مختلف 
اســت. از اين جهت بخشــى از كتاب تماشايى 
عاشقانه است، بخشــى آيينى، بخشى فلسفى 
و حكمى و عرفانى و بخشــى هم به طبيعت و 
موضوعات ديگر مى پردازد. البته شــاعر خيلى 

پيش انديشى ندارد كه من كتاب بعدى ام را در 
چه موضوعاتى بسرايم. بيشتر حال و 
هواى ذهن و زندگى شــاعر، در 

همان سال هايى است 
كــه دارد زندگى 

مى كند و شعر 
مى نويسد. به 

شــخصه اين تنوع موضوع و تنوع حس و حال 
و فضا را دوست دارم. سرايش شعر در قالب هاى 
نيمايى و رباعى يا غزل باعث اين تنوع مى شوند. 
شــاعر مجموعه شــعر «چاره هــا» درخصوص 
ظرفيت هاى قالــب نيمايى گفت: نيمايى قالب 
بســيار پرظرفيت و غريبى است. با اينكه زمانى 
در اوج بود، مدت ها دچار ركود شــد، اما اكنون 
خدا را شــكر به كمك ذوق و قريحه شــاعران 
انقلاب، قالب نيمايى بــه دوران خوب خودش 
نزديك مى شــود. اين قالب، بسيار متنوع است؛ 
شاعران در شعر نيمايى سبك و سلايق زيادى 
در پيش مى گيرند و هركــدام از اين زبان ها و 
فضاها كه نيمايى ســراها انتخاب مى كنند هم 
قابل اعتنا و احترام اســت. اما من بيشتر نگاهم 
در ايــن مجموعه بــه نيمايى هــاى كوتاه بود. 
شــايد يكى از دلايل اين توجه اين اســت كه 
نيمايى هاى كوتاه شباهت هاى زيادى به رباعى 
دارد. در نيمايى كوتاه بايد مثل رباعى كشــف 
و آن نگاه تازه وجود داشــته باشــد. عرفان پور 
در انتهــا درباره نياز مضمونى و موضوعى امروز 
فضاى جامعه و مخاطب شعر گفت: اعتقاد من 
اين است كه شعر در وهله اول بايد ابزار سلوك 
شاعر و در وهله دوم ابزار سلوك مخاطب باشد. 
به همين خاطر شعرى كه بخواهد اين كاركرد را 
داشته باشد بايد در جاده معارف و دريافت هاى 
رحمانى حركت كند. اين حركت هم نيازمند 
خودسازى و زندگى در مسير آن 
ويژگى هايى است كه خداوند 
در قرآن براى شــاعر مطرح 
كــرده، ويژگى هايــى مثل 
ايمان و ذكــر كثير و ظلم 
ستيزى. اين ويژگى ها نياز 
به مجاهدت و كار دارد. من 
خودم خيلى از اين مسير 
شــاعرى  هســتم.  عقب 
كــه بتواند در اين مســير 
خودســازى كند، به مراتب 
پيــش مى رود  ميزانى كه  و 
مى توانــد مضامين و محتوايى 
را بــه مخاطب ارائــه بدهد 

كه باعث تعالى او بشــود، نه موجب افسردگى 
و كســالت. حركت در اين مســير، هم رسالت 
شعرى اســت، هم رسالت عقلى و هم شرعى و 

قرآنى.

 حسين دهلوى
حســين دهلوى، شــاعر جــوان تهرانــى نيز 
توانســت با مجموعه شعر «آشفتگى» در بخش 
«كتاب ســال شــعر» جايزه قيصر امين پور، به 
همراه عرفان پور برگزيده شود. او متولد 1372 
در تهران اســت و فوق ليسانس ادبيات فارسى 
را در دانشــگاه علامه طباطبايى گرفته اســت. 
دهلوى در خصوص نحوه آشــنايى اش با شعر 
گفت: اول دبيرســتان معلم ادبيات مان شــعر 
«كوچه» فريدون مشــيرى را در كلاس ادبيات 
خواند و من از آنجا به شــعر علاقه مند شــدم. 
آن موقع رشته من رياضى بود اما همين علاقه 
موجب شد تغيير رشته بدهم و به ادبيات بيايم. 
برگزيــده جايزه قيصر امين پــور  افزود: حين 
خواندن آثار شاعرانى كه شعر نيمايى مى گفتند 

با قيصر آشنا شدم. 
وقتى غزليــات قيصر را خواندم خيلى با زبان و 
فضاى غزل ها ارتبــاط برقرار كردم و خودم هم 
شروع كردم به سرودن غزل. در دبيرستان بيدل 
و شــعرهاى معاصر مثل مهدى فرجى، فاضل 

نظرى و... را هم زياد مى خواندم. 
دهلوى دربــاره كتاب آشــفتگى گفت: كتاب 
آشفتگى 45 غزل از بين 90-80 غزلى است كه 
بين سال هاى 95 و 96 گفته بودم. سعى كردم 
از بين آن ها گزينــش را طورى انجام دهم كه 
خودم همه بيت هاى آن غزل را دوســت داشته 
باشم. كتاب تقريباً 60 صفحه شد و توسط نشر 
«نزديك تر» منتشر شد. يكى از دلايلى كه كتاب 
را به انتشارات نزديك تر سپردم اين بود كه مدير 
انتشارات خودش شاعر فعال و پيگيرى است و 
مهم تر اينكه به علت نوپا بودن انتشارات نسبت 
به نشــرهاى ديگر هنوز عناويــن زيادى كتاب 
نداشتند و كتاب من بين عناوين زياد كتاب گم 
نمى شد. خواستم كتاب در نشرى منتشر شود 

كه ديده شود. 
شاعر مجموعه شعر «آشــفتگى» درباره فضاى 
زبانــى و حــال و هــواى كتابش اظهــار كرد: 
«آشفتگى» تركيب مكتب وقوع و سبك هندى 
است؛ درواقع علاقه من بيشتر به سبك هندى 
است. مضامين كتاب هم بيشتر عاشقانه است، 

البته دو سه شعر آيينى هم وجود دارد. 
دهلوى در پايان افزود: دوســت دارم حتى اگر 
شــده يك بيت از من براى آينده بماند و براى 
اين خواســته بســيار هم دعا و تلاش مى كنم. 
سعى مى كنم شــاعر خوبى باشم و اگر غزل 

مى گويم شأن غزل را حفظ كنم. 
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ادب و هنر

خبر

جايزه ادبى بين المللى  فلسطين در راه است
ادب و هنر: با حضــور ميهمانانى از 
اتحاديه هاى نشر و انجمن هاى ادبى 14 
كشور جهان اسلام، نشست بين المللى 
تأسيس جايزه ادبى فلسطين، روز 23 
و 24 آبــان ماه در حوزه هنرى انقلاب 

اسلامى برگزار مى شود.
در افتتاحيه اين نشست دو روزه كه با حضور بيش از 20 ميهمان از اتحاديه هاى 
نشر و انجمن هاى ادبى 14 كشور جهان اسلام برگزار مى شود، دكتر على اكبر 
ولايتى، مشــاور امور بين الملل رهبر معظم انقلاب به ايراد ســخنرانى خواهد 
پرداخت.  همچنين خالد القدومى، نماينده جنبش اســلامى حماس و ناصر 
ابوشــريف، نماينده جهاد اســلامى ديگر ميهمانان و ســخنرانان اين برنامه 
خواهند بود.  در اين نشســت دو روزه تخصصى كه به ميزبانى مجمع ناشران 
انقلاب اســلامى برگزار مى شود، قرار اســت ميهمانان درباره تأسيس جايزه 
ادبى بين المللى فلسطين و زمينه هاى همكارى بيشتر تشكيلاتى و انتشاراتى 
همفكرى و گفت وگو كنند. افتتاحيه نشســت بين المللى تأسيس جايزه ادبى 
فلسطين، ساعت 9 صبح روز چهارشنبه 23 آبان ماه در تالار مهر حوزه هنرى 

واقع در خيابان سميه قبل از تقاطع حافظ برگزار مى شود.

«دعبل و زلفا» در چاپ چهلم
ادب و هنر: مديرعامل به نشر(انتشارات 
آســتان قدس رضوى) گفت: همزمان 
با اســتقبال مخاطبان از رمان «دعبل 
و زلفــا» اين اثر توســط «به نشــر» به 
چاپ چهلم رســيد. حسين سعيدى 
اظهار كرد: رمان «دعبل و زلفا» نوشته 
حجت الاسلام والمسلمين مظفر سالارى است كه پيش از اين رمان پرفروش 
«رؤياى نيمه شــب» را به نگارش درآورده است. وى با بيان اينكه رمان «دعبل 
و زلفا» برگرفته از رويدادى واقعى در تاريخ اســت، تصريح كرد: داســتان اين 
اثر بيانگر سرگذشت زندگى دعبل شاعر و ذاكر فضايل اهل بيت(ع) است كه 
در زمان امامت امام رضا(ع) مى زيســته؛ در اين داستان آشنايى وى با همسر

 سازش ناپذيرش زلفا، رويدادى عاشقانه را دل تاريخ روايت مى كند.
ســعيدى خاطرنشان كرد: اين اثر منبع مسابقه ملى كتابخوانى «دعبل و زلفا» 
است كه با مشاركت به نشر و شــبكه جوانان رضوى(شجر) و همچنين ساير 
مؤسسات و مجموعه هاى آستان قدس رضوى و كشورى در حال برگزارى است.
مديرعامل به نشــر درباره شيوه برگزارى اين مســابقه خاطرنشان كرد: تمام 
كتاب هاى مسابقه همراه با كارت ويژه با كد منحصر به فرد در مسابقه و با 50 

درصد تخفيف پشت جلد به قيمت 12500تومان به فروش مى رسد.

برش

در  مــن  كــه  دلايلــى  از  يكــى 
ســال هاى اخيــر شــعر گفتنــم 
ادامه پيدا كرده و چشمه شعرم 
نخشكيده اســت، همين ارتباط 
داشــتن با شــاعران جوان بوده 
اســت. دليــل ديگر هم شــعر 
گفتن براى هيئت اســت كه به 

كارم بركت مى دهد

ميلاد عرفان پور و حسين دهلوى از آثار برگزيده خود در جايزه ادبى قيصر امين پور مى گويند

قهرمانان ليگ شعر، جام قيصر

كه ديده شود. 
شاعر مجموعه شعر «آشــفتگى» درباره فضاى 
زبانــى و حــال و هــواى كتابش اظهــار كرد: 
«آشفتگى» تركيب مكتب وقوع و سبك هندى 
است؛ درواقع علاقه من بيشتر به سبك هندى 
است. مضامين كتاب هم بيشتر عاشقانه است، 

البته دو سه شعر آيينى هم وجود دارد. 
دهلوى در پايان افزود: دوســت دارم حتى اگر 
شــده يك بيت از من براى آينده بماند و براى 
اين خواســته بســيار هم دعا و تلاش مى كنم. 
سعى مى كنم شــاعر خوبى باشم و اگر غزل 

مى گويم شأن غزل را حفظ كنم. 

نخشكيده است، همين ارتباط داشتن با شاعران 
جوان بوده اســت. دليل ديگر هم شــعر گفتن 
براى هيئت اســت كه به كارم بركت مى دهد. 
شــك ندارم اگر من در حوزه شعر هيئت فعال 

شــاعر مجموعه شــعر «از آخر مجلس» درباره 
كتاب «تماشــايى» اظهار كرد: مجموعه شــعر 
تماشــايى در ســه قالب نيمايى، غزل و رباعى 
 نيمايى 
 غزل در اين كتاب است و توسط انتشارات 
«شهرستان ادب» منتشــر شده است. غزل ها و 

به همين خاطر شعرى كه بخواهد اين كاركرد را 
داشته باشد بايد در جاده معارف و دريافت هاى 
رحمانى حركت كند. اين حركت هم نيازمند 
خودسازى و زندگى در مسير آن 
ويژگى هايى است كه خداوند 
در قرآن براى شــاعر مطرح 
كــرده، ويژگى هايــى مثل 
ايمان و ذكــر كثير و ظلم 
ستيزى. اين ويژگى ها نياز 
به مجاهدت و كار دارد. من 
خودم خيلى از اين مسير 
شــاعرى  هســتم.  عقب 
كــه بتواند در اين مســير 
خودســازى كند، به مراتب 
پيــش مى رود  ميزانى كه  و 
مى توانــد مضامين و محتوايى 
را بــه مخاطب ارائــه بدهد 

شروع كردم به سرودن غزل. در دبيرستان بيدل 
و شــعرهاى معاصر مثل مهدى فرجى، فاضل 

نظرى و... را هم زياد مى خواندم. 
دهلوى دربــاره كتاب آشــفتگى گفت: كتاب 

آشفتگى 
بين سال هاى 

از بين آن ها گزينــش را طورى انجام دهم كه 
خودم همه بيت هاى آن غزل را دوســت داشته 

باشم. كتاب تقريباً 
«نزديك تر» منتشر شد. يكى از دلايلى كه كتاب 
را به انتشارات نزديك تر سپردم اين بود كه مدير 
انتشارات خودش شاعر فعال و پيگيرى است و 
مهم تر اينكه به علت نوپا بودن انتشارات نسبت 
به نشــرهاى ديگر هنوز عناويــن زيادى كتاب 
نداشتند و كتاب من بين عناوين زياد كتاب گم 
نمى شد. خواستم كتاب در نشرى منتشر شود 

كه ديده شود.  كه ديده شود. را بــه مخاطب ارائــه بدهد 
شاعر مجموعه شعر «آشــفتگى» درباره فضاى 
زبانــى و حــال و هــواى كتابش اظهــار كرد: 
«آشفتگى» تركيب مكتب وقوع و سبك هندى 
است؛ درواقع علاقه من بيشتر به سبك هندى 
است. مضامين كتاب هم بيشتر عاشقانه است، 

البته دو سه شعر آيينى هم وجود دارد. 
دهلوى در پايان افزود: دوســت دارم حتى اگر 
شــده يك بيت از من براى آينده بماند و براى 
اين خواســته بســيار هم دعا و تلاش مى كنم. 
سعى مى كنم شــاعر خوبى باشم و اگر غزل 

كمى متفاوت اســت؛ يعنى طبيعتاً شاعرى كه 
در قالب غزل شــعر مى گويد بايد اقتضائات آن 
را رعايت كند و در رباعى هم همين طور. شاعر 

اقتضائــات مختص به هر قالب را بايد رعايت 
كند اما انديشــه كلى شــاعر معمولاً 

انديشه اســت. حالا ممكن  همان 
اســت در غزل انديشــه تغزلى تر 
بيان شود، در رباعى حكمى تر و 
فصيح تر و يا در قالب هايى مثل 
مثنوى روايى و حماســى تر. اما 
بايد گفت اقتضاى قالب ها چندان 
روى انديشه شاعر تأثير نمى گذارد 

و اين تفاوت بيشتر در نوع بيان آن 
انديشه وجود دارد. 

برگزيده جايزه قيصــر امين پور درباره 
مضامين كتاب تماشايى افزود: 

در كتاب تماشايى مانند 
ساير كتاب هاى من 

پيش انديشى ندارد كه من كتاب بعدى ام را در 

فضاى جامعه و مخاطب شعر گفت: اعتقاد من 
اين است كه شعر در وهله اول بايد ابزار سلوك 
شاعر و در وهله دوم ابزار سلوك مخاطب باشد. 
به همين خاطر شعرى كه بخواهد اين كاركرد را 

كارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهدكارم بركت مى دهد

پيش انديشى ندارد كه من كتاب بعدى ام را در 
چه موضوعاتى بسرايم. بيشتر حال و 
هواى ذهن و زندگى شــاعر، در 

همان سال هايى است 
كــه دارد زندگى 

مى كند و شعر 
مى نويسد. به 

به همين خاطر شعرى كه بخواهد اين كاركرد را 
داشته باشد بايد در جاده معارف و دريافت هاى 
رحمانى حركت كند. اين حركت هم نيازمند 
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خبر

اتفاقى عجيب در جشنواره بين المللى فيلم مقاومت
 ارسال فيلمى با عنوان «خاشقچى تنها نيست»! 

تسنيم:  «احسان كاوه» جانشين 
بخش بين الملل و مسئول كميته 
خبرى  نشست  در  بين الملل، 
بين المللى  جشنواره  پانزدهمين 
فيلم مقاومت كه با حضور مديران 
تشكيل  آن  مختلف  بخش هاى 
كشور   97 از  داشت:  بيان  شد، 
جهان، فيلم براى ما ارسال شد كه نسبت به سال هاى قبل رشد خوبى بود.

وى در ادامه گفت: با توجه به آنكه زمان كمى از قتل خبرنگار عربستانى 
«خاشقچى» گذشته است اما فيلمى با عنوان «خاشقچى تنها نيست» براى 
ما ارسال شد كه متأسفانه به خاطر مسائل امنيتى بدون شناسنامه به دست 
ما رسيد و ما نمى دانيم اين فيلم از كدام كشور است و سازندگان آن چه 
كسانى هستند. همچنين كامران ملكى مدير بخش كارگاه هاى انتقال تجربه 
سينماى مقاومت در اين نشست  گفت: كشور ما با تعدد جشنواره هاى 
در كشور  يا چند جشنواره  هرماه يك  تقريباً  و  است  روبه رو  سينمايى 
برگزار مى شود كه هركدام فلسفه خودش را دارد، ولى جشنواره مقاومت 
و جشنواره دفاع مقدس تفاوت عمده اى با مابقى جشنواره ها دارد و آن 
اينكه جشنواره هاى ديگر معمولاً براى زنده نگه داشتن سينماست ولى اين 
جشنواره علاوه بر اين موضوع به دنبال زنده نگه داشتن آرمان هاى ما است.

ملكى توجه به سينماى جنگ و دفاع مقدس را امرى مهم بخصوص براى 
نســل آينده اعلام كرد و افزود: سه كارگاه انتقال تجربه و جايزه 40 سال 
سينماى مقاومت را خواهيم داشت كه بهترين فيلم بخش 40 سال سينما 
توسط رأى مردم انتخاب مى شود، چراكه خواستيم مرور دوباره اى از اين 

فيلم ها توسط مردم شكل بگيرد. 
در ادامه سيدمحمدحسينى مدير بخش «اسلام هراسى و ايران ستيزى 
در سينماى غرب» عنوان كرد: تلاش كرديم فيلم هايى انتخاب كنيم براى 
اين بخش كه از لحاظ ساختار سينمايى كيفيت استاندارد داشته باشند و 
همچنين در سال هاى اخير توليد شده باشند و قديمى و كهنه نباشند كه 

در نهايت سه اثر ذيل انتخاب شدند.
«قاتل آمريكايى» كه فيلمى اكشــن و محصول 2008 اســت كه درباره 
سازمان هسته اى و اتمى و همچنين مذاكرات هسته اى است و «مجيدشاه 

حسينى» نقد خواهد شد. 
«زير سايه ها» كه توسط يكى از فيلم سازان ايرانى مقيم لندن ساخته شده 

و «سعيد مستغاثى» نقد اين فيلم را به عهده خواهد داشت.
«شش روز» كه درباره فضاى ديپلماسى ايران ساخته شده است و درباره 

اين فيلم «حسن عباسى» صحبت خواهد كرد. 

 سيما و سينما/ صبا كريمى  «چهل سيزده» 
عنوان ويژه برنامه اى است كه همزمان با 13 آبان 
و سالروز تسخير سفارت آمريكا با اجراى مسعود 
ده نمكى به مدت يك هفته، هر شــب روى آنتن 
شبكه 4 سيما رفت. پيش از اين مسعود ده  نمكى 
به عنوان كارشــناس ـ مجــرى برنامه تلويزيونى 
«چهل و هشت» رو در روى فرماندهان و مسئولان 
دفاع مقدس قرار گرفت و زواياى پنهان هشت سال 
جنگ تحميلى و دفاع مقدس را در چهلمين سال 
انقلاب اسلامى بررسى كرد.محمدمهدى سموعى 
تهيه كننده اين دو برنامه در گفت و گو با قدس بيان 
كرد كه قرار است تيم توليدشان بزودى برنامه هاى 
ديگرى همچون دو برنامه قبلى و با محوريت 40 
سالگى انقلاب بسازند. به همين بهانه با او پيرامون 
چگونگى ساخت اين برنامه و توليدات پيش رو به 

گفت و گو نشستيم كه در ادامه مى خوانيد.
سموعى در ابتداى سخنان خود با اشاره به سررشته 
اصلى ايده و ساخت اين برنامه عنوان كرد: با تغيير 
مديريتى كه از زمان آقاى معينى پور در شــبكه 
چهار سيما پيش آمد ، رويكردى كه شبكه چهار 
در رسانه ملى دارد هم تا حدودى دستخوش تغيير 
شد و اين بار تأكيد بيشتر بر مبناى شناخت و درك 

مخاطب و البته ايجاد ارتباطى دو طرفه بود.
 بدين معنا كــه حرف هاى تازه نخبگان را بتوانند 
در مديــوم و پلتفرمى ارائه كننــد كه براى عامه 
مردم قابل درك باشــد؛ بنابرايــن با توجه به اين 
تغيير رويكرد گروه هاى جديد در شــبكه شروع 
به كار كردند. اگر شــما كنداكتور شبكه چهار را 
ببينيد متوجه برنامه هاى متنوع بســيارى نسبت 
به گذشته مى شويد. «شب هاى هنر»، «شوكران»، 
«اينجــا جمهــورى»، «ايــران» و در كنــار اين ها
«چهل و هشــت»، «چهل ســيزده» و... از ســوى 
ديگر مديران شــبكه چهار  تمايل داشتند كه در 
موضوعات انقلاب و تاريخ شفاهى انقلاب يك كار 
تخصصى كنند و تمايل داشتند با خبره ترين افراد 
كار كنند. به همين دليل هــم در تيم ما افرادى 
هستند كه ساليان سال است درباره تاريخ انقلاب 
و موضوعاتى از اين دست كار كرده بودند و با اين 
فضا آشنايى دارند.نمونه اش آقاى روزى طلب كه 
به عنوان سردبير «چهل سيزده» در اين برنامه هم 
حضور داشت، صاحب آثار متعددى در حوزه تاريخ 
انقلاب است و اكنون معاون مركز اسناد است و به 
طور مداوم كارهاى مختلفى چه در حوزه فيلم هاى 

سينمايى، سريال و برنامه سازى دارند. 

 چهل هاى مختلف به مناسبت چهل سالگى 
وى در ادامه به شــكل گيرى «چهل و هشــت» 
اشــاره كرد و گفت: داستان از اينجا شكل گرفت 
كه شبكه چهار قصد داشت چهل هاى مختلفى را 

به مناسبت چهلمين سال پيروزى انقلاب اسلامى 
و با موضوعات مختلف بسازد. پيشنهادى كه عملاً 
مطرح شد و مورد قبول قرار گرفته «چهل و هشت» 
با رويكرد بررســى هشت سال جنگ تحميلى در 
چهلمين سالگرد انقلاب و «چهل سيزده» بررسى 
تاريخ شفاهى روابط ايران و آمريكا در 13 آبان ماه 

و حوادث قبل و بعد از آن است. 
ســموعى تصريح كرد: اما در چهل و هشــت چه 
اتفاقى افتاد؟ ما در اين برنامه موضوعات مختلفى 
داشــتيم كه در 30 سال گذشــته و پس از پايان 
جنگ تحميلى به آن بســيار پرداخته و بررســى 
شــده بود، اما با اين وجود يك سرى موضوعاتى 
بود كه مغفول مانده و به صورت كمتر يا ناقص به 
آن پرداخته شده بود. شايد در ظاهر فرم برنامه به 
صورت گفت وگو محور و دو نفره است، ولى سعى 
شــد كه مانند پرونده هاى ژورناليستى يك نقطه 
شــروع و پايانى داشته باشيم و بين اين دو نقطه 
حرف هايى را بزنيم كه تاكنون زده نشده و در واقع 
نورافكن را در نقاط مبهم و تاريك جنگ بيندازيم.

 ده نمكى و نگارش دايره المعارف جنگ
اين تهيه كننده خاطرنشــان كرد: اگر دقت كرده 
باشيد افرادى كه در «چهل و هشت» دعوت شدند 
يا در آن موضوع خاص مطلع ترين افراد بودند يا با 
تخفيف مى توان گفت يكى از مطلع ترين ها بودند. 
شايد نقطه شاخص «چهل و هشت» را بتوان تلاقى 
آقــاى روزى طلب و آقاى ده نمكى دانســت. بد 
نيست بدانيد مسعود ده نمكى اين روزها در حال 

نگارش دايره المعارف جنگ اســت. ايشان تسلط 
خوبى روى اطلاعات جنگ دارد. مسعود ده نمكى 
بيش از آن كه مجرى باشد كارشناس موضوع دفاع 
مقدس بود. چند موضوع در اين برنامه مورد توجه 
قرار گرفت مانند سرنوشت كربلاى چهار، تشكيل 
نيروى دريايى ســپاه، نابود كردن نيروى دريايى 
عراق يا جنگ با نيــروى دريايى آمريكا در خليج 
فارس. اتفاق ديگرى كه در «چهل و هشت» افتاد 
اين بود كه براى اولين بار پس از 30 سال اطلاعات 
طبقه بندى شده سپاه توسط آقاى دكتر زارعى كه 
فرمانده سابق جنگ الكترونيك سپاه بود، گفته شد. 

اين ها نقاط عطف اين برنامه بود.

 خانم ابتكار گفت پرداختن به اين موضوعات 
هزينه دارد

وى دربــاره ادامه اين برنامه در «چهل ســيزده» 

متذكر شد: ما در ادامه هم سعى كرديم همين فرم 
را حفظ كنيم. با توجه به اين كه آقاى روزى طلب 
در تاريخ انقلاب كار كرده بود و آقاى ده نمكى هم 
سابقه چندين ساله ژورناليستى دارد و روى تاريخ 
ايران و آمريكا مسلط بودند اين فضاى مطالعاتى 
و پژوهشــى را حفظ كرديم و در «چهل سيزده» 
هم ســعى كرديم ســراغ افرادى برويم كه مثل 
«چهل وهشت» يا مطلع ترين باشند يا دست كم 
جزو نســل اول باشــند و يا افرادى كه در جريان 

تسخير سفارت آمريكا حضور داشتند. 
يك سرى دوســتان مانند آقاى اصغرزاده شرط 
پخش زنده برنامه را بــراى حضور در اين برنامه 
گذاشت، آقاى سيف اللهى تأكيد داشت به واسطه 
نقدى كه به رويكرد صدا و سيما دارد در اين برنامه 
حضور پيدا نمى كند و يا خانم ابتكار حضور در اين 
برنامه را ضرورى ندانست و گفت پرداختن به اين 

موضوعات هزينه دارد.
فضايــى كه داشــتيم واقعاً به گونــه اى نبود كه 
بخواهيــم دوســتان را در معذوريــت بگذاريم و 
ســعى كرديم از حضور اين دوســتان به صورت 
مصاحبه هايى كه از قبل توليد شــده و آرشيوى 
بود استفاده كنيم، اما ميهمان هاى ديگرى داشتيم 
مانند آقاى شيخ الاســلام كه آن زمان سخنگوى 
دانشجويان بوده و خودش يكى از دانشجويانى بود 
كه در ماجراى تسخير سفارت آمريكا حضور داشته 
است يا آقاى روح الامينى كه جزو حلقه دوم بود 
و آقاى مصلحى آن زمان مسئول اسناد مركز لانه 
بــود و براى اولين بار بعد از 40 ســال در برنامه 
شركت كرد و همچنين از حضور ميهمانان ديگرى 

هم اســتفاده كرديم. نكته مهــم ديگرى كه در 
«چهل سيزده» سعى كرديم رعايت كنيم معرفى 
كتاب با موضوع شناخت آمريكا بود كه هرشب يك 
آيتم معرفى كتاب انجام مى شد كه اين هم موضوع 

قابل توجهى است و آيتم خوبى ساخته شد. 
ســموعى با اشــاره به بازخورد مخاطبان عنوان 
كرد: واقعيت اين اســت كه شبكه چهار با توجه 
به رويكردى كه دارد شــبكه خاصى اســت، اما 
تعاملى كه با مردم داشتيم و بازخوردى كه از آن ها 
گرفتيم اين بود كه اين برنامه توسط مردم ديده 
شده و با آن ارتباط برقرار كردند. مضاف بر اينكه 
تيم اجرايى اين برنامه به غير از برنامه ســازى در 
تلويزيون همزمان هر قسمت آن را پياده مى كردند 
و محتوايش را در اختيار سايت ها و فضاى مجازى 
قرار مى دادند و خيلى ها كه نتوانســته بودند اين 
برنامه را ببيننــد در زمان ديگرى از محتواى اين 

برنامه استفاده كردند.

 پروژه هاى جديد پيش رو
سموعى با اشــاره به پروژه هاى جديد اظهار كرد: 
ما چند چهل ديگر هم پيشنهاد داديم و مديران 
شبكه بنا به سياست هايشــان اگر تمايل داشته 
باشــند ما هم آمادگى ســاختش را داريم مانند 
«چهل شانزده» كه بررســى رويش هاى انقلاب و 
نســل هايى كه به دهه شصت معروفند و الان در 
آستانه چهل ســالگى هستند. «چهل پنجاه» هم 

برنامه ديگرى است.
با توجه بــه اين كه نااميدى از جهات مختلف در 
جامعه پمپاژ مى شــود، اما شــاهد اين بوديم كه 
رهبر معظــم انقلاب خلاف ايــن جهت چندى 
پيش نامه اى را در مورد چشــم انداز 50 ســال 
آينده انقلاب ترسيم كردند و مى توان گفت آن را 
به عنوان يك مانيفست براى فعالين جبهه انقلاب 
ارائه دادنــد. اين خودش براى ما جرقه اى بود كه 
رويكرد آينده انقلاب را بررســى كنيم كه الان در 
چهل ســالگى در چه نقطه اى هستيم و در آينده 
به چه جايگاهى خواهيم رسيد و خوشبختانه در 
اين زمينه افراد متفاوتى از تفكرات متفاوتى را در 
نظر خواهيم داشــت؛ چه جريان هاى سياسى و 
چه جريان هاى فكــرى كه در اين زمينه صاحب 
نظرند و مقالاتى در اين رابطه ارائه شده است؛ اما با 
تحقيق و اطمينان اين را مى گويم كه در اين مورد 

تاكنون هيچ برنامه تلويزيونى ساخته نشده است.
در آخر هم بايد به «چهل بيســت و دو» يا «چهل 
چهل» اشــاره كنم كه البته هنوز در مورد نامش 
به نتيجه قطعى نرسيديم. اين ويژه برنامه اى براى 
دهه فجر اســت كه ســعى مى كنيم مانند ساير 
موضوعاتى كه تاكنون داشتيم متفاوت به آن نگاه 

كنيم و در دهه فجر هم اين كار را انجام بدهيم.

برش

مــا چند چهــل ديگر هم پيشــنهاد 
داديــم. ماننــد «چهــل شــانزده» 
كــه بررســى رويش هــاى انقــلاب 
و نســل هايى كــه به دهه شــصت 
معروفنــد و الان در آســتانه چهل 
سالگى هســتند. «چهل پنجاه» هم 
برنامه ديگرى است با نگاه به نامه اى 
كه رهبر انقلاب درآن چشــم انداز 

50 ساله انقلاب را ترسيم كردند

سيما و سينما

گفت وگوى قدس با تهيه كننده برنامه هاى گفت وگو محور «چهل سالگى انقلاب»

از «چهل و هشت» تا «چهل سيزده» در شبكه چهار



 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده
... شــخصيتى چند بعدى؛ مورخ، 
نويســنده،  منتقد،  اديب،  محقق، 
مترجم، زبان شناس، روزنامه نگار... اين ها توصيف 

و تمجيد من از «سعيد نفيسى» نيست.
نعل به نعل سخنان و يا نوشته هاى «عبدالحسين 
زرين كوب» است. ده ها مورد ديگر مثل همين 
توصيف و تمجيد را هم مى توانيد از قول مشاهير 
و چهره هاى ماندگار كشور درباره «سعيد نفيسى» 
پيدا كنيد. مدارك و اسناد كتبى و شفاهى درباره 
شــخصيت و جايــگاه اين نويســنده و محقق 
سرشناس كشــور همه و همه معتبر و غيرقابل 
خدشــه اند. كســى هم پيدا نشــده و نمى شود 
كــه منكر تلاش هــاى علمــى و توانايى هايش 
بشــود. يكى دو نكته تاريك و يــا مبهم اگر در 
زندگى و فعاليت هاى «نفيســى» ديده مى شود، 
شــما مى توانيد آن را به حســاب جذابيت هايى 
بگذاريد كه كمك مى كند بتوانيم بدون تعريف 
و تمجيد هاى يكنواخت و خسته كننده،برايش 

گزارش از شخص منصفانه بنويسيم! 

 پشت در پشت حكيم
زندگينامه ساندويچى و رسمى اش مى شود همانى 
كه اينجا و آنجا، بارها و بارها گفته و نوشته اند و 
شما هم با اولين جست وجوى اينترنتى مى توانيد 
ببينيد كه: «ســعيد نفيســى، زاده سال 1274 
در تهــران، فرزند ميــرزا على اكبرناظم الاطبا و 
از نــوادگان حكيم نفيس بن عــوض كرمانى از 
پزشــكان معروف قرن 9 هجرى بوده و خلاصه 
پشــت در پشــتش همه حكيم و اهل طبابت. 
سعيد نفيسى دوره اول ابتدايى در مدرسه شرف 
درس مى خواند كــه از جمله مدارس جديد آن 
دوره بوده و پايه گذار آن هم پدرش است. تا 15 
سالگى در ايران درس مى خواند و پس از آن برادر 
بزرگش او را به اروپا مى برد تا دوره متوســطه را 
در سوئيس بگذراند و بعد هم به دانشگاه پاريس 
برود. 23 ســال دارد كه به ايران بر مى گردد. با 
گروه نويسندگان مجله دانشكده و ملك الشعراى 
بهار همكارى مى كند، مدتى در مدارس مختلف 
زبان فرانسه درس مى دهد و بعد هم به استخدام 

وزارت «فوايد عامــه» درمى آيد كه در واقع كار 
وزارتخانه هاى اقتصــاد، بازرگانى، راه و... را انجام 
مى داد...». آخر اين مسير هم پيوستن به وزارت 
فرهنگ، تدريــس در مدارس عالــى تجارت و 
صنعت، دانشــكده هاى مختلف حقوق و ادبيات، 
عضويت در فرهنگستان، تدريس در دانشگاه هاى 

كشور هند، مصر و... است. 

 كنجكاو و پرحرف!
كمى از زندگينامه غير رسمى اش، شايد برايتان 
خواندنى تر باشــد. از مادرش نقل كرده اند كه: « 
ميــان بچه هاى من ســعيد از همه كنجكاوتر و 
پرحرف تر بود، گمــان مى كنم دايه اش دندان او 
را در ســوراخ موش گذاشــته بود كه همه  چيز 
را بازرســى و كنجكاوى مى كرد! اصرار داشــت 
تمام اشــخاصى را كه به منزل پر رفت و آمد ما 
مى آمدند، بشناسد و از دين و ايمان و تعداد اولاد، 
وضع مالى و زن و بچه  همه جويا شــود و چند 
بار هم براى اين كنجكاوى ها از طرف للـــه اش 
تنبيه شد، ولى بى فايده بود». به هرحال كودك 
كنجكاو و عجول خاندان نفيسى، بر خلاف برادر 
و 11 نسل پيش از خودش، به جاى اينكه سراغ 
معالجه درد و مرض هاى جســمى مردم برود و 
پزشك شود انگار بيشتر به نيازهاى روح و روان 
مردم توجه داشت. اين در حالى بود كه بخشى از 
عمرش را با بيمارى آسم و پيامدهايش گذراند. 
«نفيسى» آن طور كه خودش مى گويد از كودكى 
و نوجوانى بــه مطالعه حريصانه كتاب رو آورد و 
اين حرص و اشتياق تا پايان عمر با او همراه بود. 

 ماه عسل با كتاب
تندكار و پركار! اين را همه آن هايى كه با نفيسى 
ســروكار داشــته يا زندگى و همكارى كرده اند 
درباره اش گفته اند. مى گويند كتاب ها و آثارى كه 
از او به چاپ رســيده، بخــش كوچكى از كارها، 
تحقيق ها و نسخه بردارى هايى است كه به دلايل 
مختلف به مرحله چاپ و انتشــار نرسيده است. 
اينكه حتى در سفرهاى تفريحى و غير تفريحى، 
يكى دو نسخه كتاب خطى را براى نسخه بردارى 
همراه خود مــى آورد از جمله صحنه هايى بود 

كه دوســتان و فاميل به آن عادت كرده بودند.
علاقه اش به كتاب هاى خطى و نسخه بردارى از 
آن ها و جديت در كارش را مى توان در خاطرات 
همســرش ديد. «دختر جوان چند ماه پيش به 
عقد «سعيد» درآمده بود. به همان سبك و سياق 
سنتى. حتى يك بار درســت يكديگر را نديده 
بودند. از خلق و خوى هم چيزى نمى دانســتند. 
حالا امروز، امشــب نخستين شب و روز زندگى 
مشتركشان بود. تجربه اول زير يك سقف بودن. 

سعيد با چند كتاب زير بغل آمد. 
بى خيــال و بى توجه به اينكه مثلاً شــب اول 
زندگى مشتركشان اســت. ماه عسلشان است. 
كتاب ها را گذاشــت روى كرســى و گفت: اول 
اين دو تا كتاب رو نســخه بــردارى كنيم، بعد 
بخوابيم! اصلاً هم دلهره يا وســواس نداشت كه 
همســرش، دخترى كه از پشت ميز و نيمكت 
مدرسه برخاســته و به خانه بخت آمده، ممكن 
است اهل كتاب نباشــد. مى خواند، غلط گيرى 
مى كرد، برخى ها را مى داد همسرش بخواند و... 
تازه عروس مى گويد: «من از اين كار بدم نيامد... 
اولش سخت بود ولى كم كم با ذوق و شوق خودم 
در غلط گيرى ها كمك مى كــردم... با اين همه 
دو سه ساعتى بيشتر تاب نياوردم... خوابم برد... 
ســعيد اما هر بار كه چشم باز كردم مشغول كار 

بود...خواب و خوراك نداشت...».

 خانه يا كتابخانه؟
نثــر زيبا و محكمــش مثال زدنى بــود. در آن 
دوره كمتر بودند يا نبودند آن هايى كه ســواد و 
مطالعه او را داشته باشند و آن قدر خوب و سريع 
بنويســند. اگر اغراق نكرده باشند او را پايه گذار 
نثر دانشگاهى ايران و حتى بنيان گذار نثر نوين 
فارســى مى دانند. براى هميــن هم مى تواند در 
عرصه روزنامه نگارى قلم بزند، در انتشار مجلات 
و نشريات تخصصى بكوشــد، داستان بنويسد، 
نوشــته ها و رخدادهاى تاريخــى را بالا و پايين 
كند، نسخه هاى قديمى و نفيس را ساده و روان 
بنويســد و كتاب و جزوات دانشگاهى را تأليف 
كنــد. مطالعاتش فقط لابــه لاى كتاب ها انجام 
نمى گرفت، ســفرهاى متعدد بــه نقاط مختلف 

جهــان و شــركت در كنگره ها و ســمينارهاى 
مختلف علمى بود كه مطالعات او را كامل مى كرد. 
زياده روى هايش فقط به مطالعه و شــركت در 
كنگره هاى علمى مختلف ختم نمى شد. به قول 
همســرش در خريد كتاب هم خيلى اهل زياده 
روى بود. نتيجه اش هم كتابخانه اى با هزاران جلد 
كتاب بود. البتــه كتابخانه كه مى گوييم، تصوير 
كتاب هايى كه منظم ميان قفسه ها چيده شده اند 
به ذهنتان نيايد. قفسه هاى لبريز از كتاب هايى كه 
افقى روى هم چيده شده اند و تلنبارهايى از كتاب 
كه تا روى ميز و حتى زمين ادامه داشتند و گاه 
براى پيدا كردن جاى نشستن بايد تعدادى كتاب 
را جابه جا مى كردى، تصويرى واقعى تر از كتابخانه 

و محل زندگى اوست.

 امانت يا سرقت؟
نكتــه تاريك و مبهم زندگى اش باز هم به كتاب 
مى رســد! اتهام سرقت كتاب خطى با هيچ چيز 
زندگى پر از ســختى و ساده زيستانه او جور در 
نمى آيد. باور كردنش غير ممكن است اگر مرحوم 
«عبدالحسين حائرى» فهرست نگار و نسخه پژوه 
معروف نگفته بــود: «گزارش كــرده بودند كه 
چندين كتاب از كتابخانه مجلس به سرقت رفته 
اســت و از اتهام ها چنين برمى آمد كه گويا اين 
كار توســط آقاى سعيد نفيسى انجام شده بود... 
آن زمان مسئولان وقت هيچ اعتمادى به استاد 
نفيسى نداشتند، از اين رو به من پيشنهاد كردند 
كه مسئوليت معرفى نسخه هاى خطى را بر عهده 
بگيــرم... گويا آن زمان هيــچ كس حق ورود به 
مخزن را نداشــته اما در مورد آقاى نفيسى يك 
استثنا وجود داشــت، يعنى ايشان به راحتى با 
چمدان به داخل مخزن رفت و آمد مى كرد... يك 
روز يكى از كتابداران متوجه  شد بعضى از كتاب ها 

در جاهايى بريدگى و پاره شــدگى دارد و برخى 
جلدها با خود كتاب منطبق نيست... مأموران به 
خانه آقاى نفيسى مى روند و حدود 78 كتاب را 
كه ايشــان مخفيانه از كتابخانه خارج كرده بود، 
مى يابند و بــه كتابخانه عودت مى دهند... وقتى 
كتابى را به خانه مى برد، جلد آن را عوض مى كرد 
و درون آن كتاب ديگرى را تعبيه مى كرد و دوباره 
آن را به جاى اولش باز مى  گرداند»! اجازه بدهيد 
ما هم مانند بســيارى ديگر اين ماجرا را فقط در 
حد اتهــام بدانيم و ماندن كتاب هاى مجلس در 
خانه اش را به فراموشــى اش نسبت بدهيم. مثل 
ده ها كتابى كه به امانت به ديگران مى داد و ديگر 

آن ها را پس نمى گرفت.

 از پاريس به تهران
كتاب « تاريخ شــهريارى شاهنشــاه رضا شاه 
پهلوى» هم از جمله نكات بحث برانگيز زندگى 
«نفيسى» است. نه فقط از اين جهت كه در مدح 
و ثناى پهلوى اول نوشته شده است، بلكه چون 
نويســنده آن كسى اســت كه در زمان خودش 
سرآمد اهل تحقيق است نه يك نويسنده سفارش 
بگير. در هر حال بر اساس مقدمه كتاب، معلوم 
مى شــود «نفيسى» در ســال 1313 مأموريت 
نوشــتن آن را به عهده مى گيرد. او در اين كتاب 
مقايسه هاى نه چندان منصفانه ميان دوره قاجار 
و پهلوى انجام مى دهد. مقايسه هايى كه تعريف و 
تمجيد از حكومت تازه تأسيس پهلوى به حساب 
مى آيد. البته اين كتاب در ســال 1344 به چاپ 
مى رسد. «سعيد نفيسى» در حالى كه سال هاى 
پايــان عمرش تمــام زندگــى و كتاب هايش را 
فروخته تــا خانه اى در پاريس بخــرد، 23 آبان 
1345 وقتى براى شركت در كنگره ايران شناسى 

به تهران مى آيد به دليل بيمارى فوت مى كند. 
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

جهان مستعار
رقيه توسلى: ديروز ريخت و پاش شاعرانه اى بود در سرم... با مكانيسم مغزى و 
ريتم كلسترول دار رگ هاى قلبم در گردهمايى بوديم... با ابرقدرت ها... آن ها حرف 
مى زدند... حرف مى زدند... هزار جمله ريختند روى ميز... زيركى هاى قابلِ تعمق... 

مغزوار و قلب وار به پيش رفتند تا سرِ قصه موردنظر رسيدند به اتحاد.
آن ها مى گفتند: كائنات، اسم در اسم است... بايد اسامى واقعى تر را از دلِ زندگى 
بيرون بكشيم... كه اگر كمى عاشق باشيم و كمى فكور، اين اتفاق در طرفة العينى 
خواهــد افتاد... مثلاً در گردهمايى ديروز فهميدم قورى توى كابينت اول كه من 
آن را از بازار تركمن ها خريده ام، اسمش قورى است نام درست ترش اما «تركمن 
چاى» است!حالا از روز گذشته من عوض شده ام، خيلى خيلى كنجكاوتر از هميشه 

يافتن اسم هاى واقعى جهان، هدفم شده.
مثلاً در پايان پيام به برادرجان امروز نوشتم: اميدوارم تحفه شال گردن را «حوّا» 
جانت پســنديده باشد. و او چند علامت سؤال مى فرستد كه يعنى چه مى گويم؟ 

روبه راهم...؟ او نمى داند كه از نگاه خواهرش ديگر همه زن هاى عالم، حوّايند.
به پاكت توت و خرمالويى كه آقاى همسر زحمت خريدشان را كشيده، مى گويم: 
ممنون از «پاييز يك و دو»... و او كه كاملاً در جريان نام واقعى اشياست، سرى به 
رسم نجيبان تكان مى دهد.متكاهاى نشيمن را مشت مال مى دهم تا دوباره تپُل و 
زيبا شوند... گل هاى سرخ شان مى شكفد مثل روز اول... مثل همان روز كه دومين 
مادر مهربان آن ها را چادرشب پيچ فرستاد برايمان... من به اين متكاها مى گويم 
«ويولن سل».روى قوطى نمك برچسب زده ام، «شيطانك»... كتانى را هم كه وقت 
حساب و كتاب با فروشنده، گلى خاله كارتش را كشيد صدا مى زنيم «گل ترمه».

مغز و دل حق دارند حسابى... حالا كه دارم با ذره بين، دوروبرم را ورانداز مى كنم 
مى بينم اشيا و غيراشيا چقدر مى توانند در مدار حكايت و هيجان به پيش بروند و 
اين ميان چه حيف است اگر ريز نشويم. اگر رنگ تازه شاعرانه اى نبخشيم به شب ها 
و روزهايمان.همان طور كه مى انديشم شبيه من يعنى چند نفر جعبه دارويشان، 
«بوعلى» است و به خودكار آبى شان مى گويند «رفيق» و دبهّ ترشى روى بالكن 
را «گنده لات» صدا مى زنند، از اين بازى لذت مى برم.از ديروز راضى ام. از اجلاس 
ســران وقتى خروجى اش دارد شادابم مى كند. قبض جريمه زير برف پاك كن را 
كه از امروز نامش «آنفلوانزاى حاد» است، تا مى زنم. مى خواهم زودتر با چند كيلو 
«لپ قرمزى» به عبارتى شلغم بروم پيش خواهرى. باخبر شده ام پنى سيلين لازم 
شــده اند. پس نوشت: بد نيســت گاهى با قاعده هاى من درآوردى، ايَاق شويم. با 

دستاوردهايى كه مى توانند حال خوب كن ترين لحظات را رقم بزنند.

گزارش از شخص

مردى شبيه كتاب
« سعيد نفيسى» 23 آبان 1345 درگذشت

به كنگره خوش آمدى!
هفته نامــه نيويوركر به شــكلى 
متفاوت به نتايج انتخابات ميان 
دوره اى آمريكا نگاهى انداخته و 
يكى از معدود جنبه هاى مثبت 
آن را پررنگ كرده است. طراحى 
روى جلــد نيويوركــر توســط 
برى به ليت، طراح ارشد اين نشريه 
انجام گرفته و با عنوان «به كنگره 
شــدن  برگزيده  آمدى»  خوش 
چشــمگير زنان در اين انتخابات 
را در تاريخ بى سابقه دانسته و آن 
را نقطه عطفى براى زنان مى داند. 
اين نشــريه انتخاب زنان بومى 

سرخپوست آمريكايى و همين طور انتخاب اولين زن مسلمان در كنگره را 
يكى از معدود نكات اميدبخش آمريكا در چند سال گذشته لقب داده است.

تغيير همه چيز با بلاك چِين
تازه ترين  در  نيوزويك  هفته نامه 
شــماره خود در پرونده اى ويژه 
فناورى پرســروصداى بلاك  به 
چِين پرداخته و آن را زير ذره بين 
برده است. اين نشــريه فناورى 
بلاك چين را فناورى كه مى تواند 
همه چيز را عوض كند، لقب داده 
و تأكيد مى كند تا ســال 2022 
نزديك  شــركت هاى مختلــف 
به 11 ميليــارد دلار فقط براى 
فعال كردن ايــن فناورى هزينه 
خواهنــد كرد، چــون مى دانند 
برايشــان به صرفــه خواهد بود 

و بلاك چين مى تواند همه آن ها را از هك شــدن و دچار مشــكل شدن 
اطلاعات گرانبهايشــان محافظت كرده و در هرچيزى كه به فناورى ربط 

داشته باشد به كار آيد.

خطرناك ترين مجله جهان
فصلنامــه پاپيولار ســاينس در 
تازه ترين شــماره خود با رنگ و 
لعــاب متفاوت، تمركــز خود را 
بيشــتر به مطالبى در خصوص 
جان ســالم به در بــردن و فرار 
از فجايع اختصاص داده اســت! 
بــه همين بهانــه اين نشــريه 
بــا لقــب دادن خود بــه عنوان 
خطرناك تريــن مجله جهان، در 
گزارشى 78 شــكل رايج مرگ 
براى انســان ها را بررسى كرده و 
با زير ذره بين بردن آن ها، راه هاى 
حفاظــت از هر كدام را مى گويد. 

پاپيولار ساينس گروهى را نيز معرفى مى كند كه مسئول محافظت از انسان 
در مقابل هوش هاى مصنوعى كشنده هستند. اين نشريه همين طور راه هاى 

نجات از يك آتشفشان مرگبار را به چاپ رسانده است.

طرح روز / كودك لجباز درون ترامپ

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

«واشنگتن پست» ترامپ را كودك لجبازى مى داند كه به جان برجام افتاده است!

روزمره نگارى
 طرح / نيك اندرسن 

كليدها

ايفل هاى ناشناخته ما! 

همه ما برج ايفل را ديده ايم اما تعداد كمى از ما - حتى تربت جامى ها - مزار 
شــيخ احمد جامى را ديده ايم. يكى از رفقا چند روز پيش در پاريس بود و 
امــكان ديدار زنده برج ايفل را براى من هم فراهم كرد.توضيح هم داد كه 
اين يك سازه فلزى با هدف بزرگداشت يك مناسبتى به طور موقت مستقر 
مى شود و بعد كه مى بينند به كار مى آيد به نماد فرانسه تبديل مى شود. در 
نمايش زنده تلفنى من ديدم كه برج ايفل چيز خاصى نيست فقط ديدن و 
ديدن و ديدن و نمايش و نمايش و نمايش است كه به آن اهميت داده است. 
شــما مدام تصوير اين سازه فلزى را در كنار نام فرانسه مى بينيد و همين 
به ايفل هويت مى دهد!  «نمايش» بسيار مهم است. مشهد عزيز ما خيلى 
جاهاى زيبا و ديدنى دارد اما براى ما تصوير اين مكان ها آشنا نيست! سازه 
پل طبيعت در تهران به گمان من از برج ايفل زيباتر است اما تصوير آن در 
كنار نام تهران و ايران تكرار نمى شود تا به يك شناسه براى تهران تبديل 
شود و خيلى ها حســرت ديدنش را پيدا كنند. خيابان وليعصر بخصوص 
در محدوده ونك تا تجريش كه يكى از زيباترين خيابان هاى دنياست، اما 
تصوير ســازى و تكرار به آن كمك نكرده تا تبديل به يك شاخصه هويتى 
براى ايران و تهران شود. چند روز پيش در لايو اينستاى نويسنده اى خيابان 
شانزه ليزه را ديدم و آن بنده خدا با بهت مى گفت كه شانزه ليزه شانزه ليزه 
كه مى گويند همين بود!؟ تكرار و تكرار و تكرار معجزه مى كند. در فيلم هاى 
سينمايى و آثار موسيقيايى هم مى شود اين پديده ها را طرح و ترويج كرد. ما 
خيلى از ظرفيت هاى شهرها و روستاها و حتى بيابان هاى خودمان را دست 
كم مى گيريم. بيابان هاى مريخى و چشمه هاى گِل جوشان بلوچستان در 
دنيا بى نظيرند، حتى اگر بى نظير نباشــند كمتر از برج ايفل نيستند و با 
تكرار و تكرار مى شود مردم را با آن آشنا كرد. بايد محيط خودمان را بهتر 
ببينيم. شهردارى تهران اخيراً يك مسابقه عكاسى از تهران برگزار مى كند 
كه اتفاق مباركى است. يكى از كارهاى ثابت همه شهردارى ها بايد همين 
باشد و اين عكس ها بايد منتشر شوند. شايد زندگى براى ما به عنوان يك 

شهر و كشور همين رقابت براى ماندن در حافظه مردم جهان باشد!

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

1- گياهى است پايا از ردة سرخس ها با 
ساقه هاى باريك و برگ هاى ريز كه در 
جاهاى گرم و مرطوب مى رويد- حشره اي 
با بال هاي نازك و شفاف كه روي درختان 

زندگي مي كند
2- فرزانه- رانده شده از درگاه خدا- روكش
تبليغاتي-  وسايل  از  لباس-  چرك   -3

ناسيوناليست
4- محصول صابون- موز- ماه حرام- انتها

5- ديو سيرت- منفك- تكيه دادن
6- قاضي- ويتامين جدولي- عضو صورت- 

خاطر
7- دستگاه سوراخ كردن ورقه هاي كاغذى 
هاي  سيستم  از  دردمندي-  فلزى-  يا 

پيشرفته پخش صداي فيلم
پاپ-  استقرار  محل  مرزي-  رودخانه   -8

سخنان بيهوده
9- زن نوميد- ابزاركار نجار- مقابل سهوي

10- پدرتازي- ضمير خودخواهي- سمت و 
سو- راه رفتن كودكانه

11- عدد منفي- پولك ماهي- اشعه درماني
12- كلام معتبر- شعله آتش- تندرست- 

من و شما

13- كرانه- از حواس پنج گانه- كهنسال
14- دورانديش- انبازي- خطركردن

15- پايتخت زيمبابوه- رباط

برايش  را  فرش  چوب  فارسي  برابر   -1
برگزيده اند- تحقيق آخر تحصيل

2- كلمه يا كلماتي كه عينا در آخر مصرع 
تكرار شوند- بخشي از خاك فارس را دربر 

مي گيرد - نام پسرانه به معني شجاع
3- نقره- اقامتگاهي كه باپرداخت ماهيانه 
اولين مسجد  امكاناتش استفاده كنند-  از 

اسلام
شرق  در  اي  طايفه  دار-  پيكان  تير   -4

ايران- جواب مثبت بي ادب- حرف مكرر
5- از لبنيات- گمان- عضوصورت

6- سقف خانه- حرف فاصله- گران مايه 
بودن

7- چوپان- تيغ موكت بري- برگه ميوه جات
8- غربال- هشتمين پزشك باستان- پشت 

سر
9- ناخوشايند- تيره شده- غير

10- شاداب- سوداي ناله- نسوجي كه در 
كالاهاي خواب به كار مي رود
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ی ل و م س ی ر و ر ت ه 15

حل جدول شماره قبل

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

zadehalireza@gmail.com جدول
محمدرضا على زاده 7398
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11- مرواريد درشت- تن- كاپيتان آلمانى و فرمانده قواى 
كاتوليك در جنگ سى ساله

12- دهان پرنده- گلابي- رهسپار- رود اروپايي
13- ظرف قهرماني- واحدي كوچك در طول- نمايشنامه

14- شيريني ورقه اي پيچيده- روستا- آسان
15- بزرگ ترين استاد تردستي و شعبده بازي جهان 
كه يك مجارستاني آمريكايي بود- نشريه ورزشي چاپ 

اسپانيا

  افقى

  عمودى
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